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رئیس سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:
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سرمقاله

سرمایه گذاری بانک ها 
در بخش  مولد 

ایران به عنوان مبدع قانون 
بانکداری اســامی به اسم 
قانون عملیات بانکی بدون 
ربا در سال شصت و دو را راه 
اندازی کرد. ما به عنوان ابــداع کننده بانکداری 
اسامی در دنیا شناخته شــدیم. متاسفانه قانون 
عملیات بانکی بدون ربا باید راه اندازی می شد تا 
این ناترازی ها اتفاق نیفتد. قانون بانکداری اسامی 
باید جایگزین قانون عملیــات بانکداری بدون ربا 
شود. بانکها خلق اعتبار می کنند و این اقدام شبهه 
ربا دارد. این اقدام قانونی نیست و اضافه برداشت 
خاف شرع اســت. بانک های خصوصی هم کار 

غیرقانونی می کنند...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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رییس بنیاد ملی نخبگان مطرح کرد:

تسریع در جذب نخبگان 
در دستگاه ها

شبکه بانکی از سرمایه گذاری در بخش های مولد حمایت مالی کند

ساماندهی فعالیت موسسات مالی ناتراز
صفحه3
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رشد  بهره وری  عوامل  تولید
سازمان   ملی بهره وری  ایران  خبر  داد:

رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: بعد از بیانات رهبری 
در سال گذشته، جذب نخبگان در دستگاه اجرایی 
کشور و همین طور جریان جذب نخبگان در هیات 
علمی دانشگاه ها ســرعت گرفت. روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور و رئیــس بنیاد ملی نخبگان 
در یک گفت و گوی تلویزیونــی پیش از آغاز دیدار 
رهبر انقاب با نخبگان و ســرآمدان علمی کشور 
اظهار کرد: افتخار داریم به رســم هرسال در آغاز 
شروع ســال تحصیلی به همراه جمع حدود هزار 
نفری از نخبگان کشور با رهبر انقاب دیدار کنیم. 
معاون علمی رئیس جمهور افزود: طیف متعددی از 
نخبگان کشور شامل برگزیدگان کنکور، برگزیدگان 
المپیادها، استادان جوان، برگزیدگان جایزه های علوم 
و فناوری، شرکت های دانش بنیان و تمام کسانی که 
به نحوی مستعدین و نخبگان حوزه علم و فناوری در 
کشور هستند در یک فرایندهایی برای حضور در این 
برنامه ثبت نام می کنند و بر مبنایی امتیازاتی که دارند 
انتخاب می شوند. دهقانی ضمن بیان این مطلب که 
هر سال از بیانات رهبر انقاب در این دیدار استفاده 
می کنیم و نقشه راه یکســاله ما در حوزه نخبگان 
همیشه با این دیدار تعیین می شود، گفت: یکی از 
نکاتی که وجود دارد، سخنان نخبگان در این دیدار 
و بیانات رهبر انقاب پس از آن است که بعد از دیدار 
دسته بندی و بعد از آن وارد مرحله اجرا می شود. وی 
در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از اقداماتی که از سال 
گذشته سرعت گرفت، موضوع استفاده از نخبگان در 
دستگاه های اجرایی کشور، جذب و انتخاب آن ها در 
دستگاه اجرایی کشور و همین طور سرعت گرفتن 
جریان جذب نخبگان در هیأت علمی دانشــگاه ها 
بود. رئیس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: رهبر انقاب 
توصیه ها و درخواســت هایی به شــکل خاص در 

حوزه های کان کشور مثل...

اجتماعی

معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران با 
اشاره به روز جهانی عصای سفید گفت: درحال 
اجرای گام دوم برنامه جامع مناســب ســازی 
در شــهر تهران هســتیم تا بتوانیم، بستر بهره 
مندی روشندلان از تمام امکانات شهری را فراهم 
نماییم. حمیدرضا صارمی بــا تأکید بر ضرورت 
تأمین زیرساخت های شهر دسترس پذیر، گفت: 
به منظور تکمیل شبکه پیاده راه ها و پیاده روهای 
امن و ایمن برای افــراد دارای معلولیت، اجرای 
گام دوم برنامه جامع مناســب ســازی در شهر 
تهران از ابتدای امســال در دســتور کار ستاد 
مناسب سازی فضاهای شهری شهر تهران قرار 
گرفته است تا بســتر بهره مندی معلولان و به 
 طور ویژه روشــندلان، از تمام امکانات شهری 

فراهم شود.
دبیر ستاد مناسب سازی فضاهای شهری شهر 
تهران ادامه داد: شــهرداری تهران با محوریت 
معاونت شهرســازی و معماری به منظور تبدیل 
تهران به شهری اسامی و انسان محور، طرح ها 
و برنامه هایی را برای افزایش سهم الگوی تردد 

پیاده در سطح شهر تهران در دست اجرا دارد.
وی اضافه کرد: نگاه مدیریت شهری در این زمینه 
مبتنی بر مشارکت پذیری حداکثری شهروندان 
تهرانی است و در این میان، بهره مندی از ظرفیت 

افراد دارای معلولیت، روشندلان و جانبازان معزز 
در درک حساسیت های ابعاد پنهان موضوعات به 
عنوان مبنای تصمیمات آتی مدیریت شهری، در 

نظر گرفته شده است.
معاون شهردار تهران با بیان اینکه اقدامات مرتبط 
با دســترس پذیری شــهر، به انجام مداخات 
کالبدی محدود نیست و لازم است در تمامی ابعاد 
و سطوح تداوم یابد، تصریح کرد: یکی از رئوس 
اقدام در این زمینه، مناســب سازی تأسیسات و 
تجهیزات حمل  و نقل عمومی برای شهروندان 
تهرانی است، لذا نظر به وسعت کانشهر تهران 
و حرکت به سوی شهر دسترس پذیر برای عموم 
شهروندان، توسعه و تجهیز ناوگان حمل و نقل 
عمومی به عنوان ساختاری قابل دسترس برای 
عموم شهروندان در اولویت اقدامات شهرداری 

تهران قرار دارد. 
بنابر اعام روابط عمومی معاونت شهرســازی 
و معمــاری شــهرداری تهــران، وی در پایان 
اظهار کرد: دبیرخانه ســتاد مناسب سازی شهر 
تهران، مســتقر در محل معاونت شهرســازی و 
معماری شــهرداری تهران، به منظور شناسایی 
ظرفیت هــای موجود، آماده اخذ پیشــنهادات 
 و نقطه نظــرات افــراد دارای معلولیت بینایی 

است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی گفت: فرزندان 
مقاومت اسامی آماده هستند که طومار این رژیم 
را در هم بپیچند. جلسه دیدار با اعضای شورای 
سیاست گذاری کنگره بین المللی شهید طهرانی 
مقدم با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در 

محل وزارتخانه برگزار شد.
در این مراسم محمدمهدی اســماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســامی با درود بر روان پاک 
شهدا و شهید طهرانی مقدم و شــهدای غزه و 
گرامیداشت پیروزی مقاومت فلسطین در برابر 
جنایت ددمنشانه رژیم صهیونسیتی گفت: این 
روزها و پیروزی های مقاومت در تاریخ ثبت شدند 
و باعث افتخار همیشگی مقاومت شدند. حمات 
وحشیانه رژیم صهیونسیتی هم در روزهای اخیر 
سندی بر مظلومیت مردم مظلوم فلسطین و غزه 
اســت. وزیر فرهنگ افزود: سال گذشته دشمن 
روزهایی را برای تجمع علیه جمهوری اسامی 
ایران مشخص می کرد اما امروز پرچم جمهوری 

اسامی در دنیا برافراشته شده است.
وزیر فرهنگ در ادامه این جلسه گفت: بارها در 
خصوص شــهید طهرانی مقدم و فعالیت های 
ایشان در زمان جنگ از زبان دوستان شان شنیدم 
و به درستی ایشان پدر موشــکی لقب گرفت و 
وصیت کرد بر روی ســنگ قبــرش حک کنند 
»اینجا مدفن کسی است که می خواست اسرائیل 
را نابود کند« و دعای خیر ایشان حتما پشت سر 
جبهه مقاومت است. اسماعیلی در ادامه افزود: 
امروز این شــهدا نیاز به تجلیل ما ندارند و این 
ما هستیم که با تاســی از راه آنان و بازشناسایی 
آنان، باید به نســل های مختلف بگوییم که این 
مردان بزرگ، انقاب اســامی را از گردنه های 

مهم گذرانده اند.
 وزیر فرهنگ و ارشاد اســامی افزود: گذشته 
انتفاضه سنگ بود و امروز انتفاضه موشک است. 
امروز ما تحقیر شــدن اســراییل را می بینیم و 
مشــاهده می کنیم. فرزندان مقاومت اسامی 
آماده هســتند که طومــار این رژیــم را در هم 
بپیچند. تجلیل از شهید طهرانی مقدم تجلیل از 
کسانی است که گذشته در این مسیر بوده اند و در 
آینده وارد این مسیر می شوند. از برادران شهید 
طهرانی مقدم بابت حضور در این جلسه تشکر 
می کنم. وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی در ادامه 
افزود: در وزارت فرهنگ ما کنار شــما هستیم. 
نماینده ای را به شــما معرفی می کنم که تعامل 
بیشــتر صورت بگیرد چرا که نام این شهید باید 
در اهتزاز بماند. عرصه های هنری را برای معرفی 

این شهیدان به خدمت می گیریم.
 اســماعیلی در پایان با دعای شــفاعت شهید 
طهرانی مقدم در حــق خدمت گزاران برای این 
کنگره آرزوی توفیقات روز افزون کرد. در ادامه 

مراسم، رضا مراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش 
به صورت برخط و در تماس تلفنی در این جلسه 
حضور پیدا کرد و ضمن تشــکر از تشکیل این 
نشست، این جلسه را نشان اهتمام وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی به فرهنگ ایثار و شهادت دانست. 
وی ضمن گرامیداشت مقاومت فلسطین و تقدیر 
از پیروزی های جبهه مقاومــت در میدان نبرد، 
ادامه داد: امروز گویا شــهید طهرانی مقدم در 

غزه می جنگد.
وی در پایان ضمن عذرخواهی برای عدم حضور 
در این جلســه، برای کنگره بین المللی شهید 
طهرانی مقدم آرزوی موفقیت کرد. در ادامه این 
جلسه کلیپی با محوریت نمایش  فعالیتهای این 
کنگره نمایش داده شد. در بخشی از این کلیپ 
به محورهای اصلی نخستین کنگره بین المللی 
شهید طهرانی مقدم اشاره شد که عبارت بود از: 
حق مداری و ولایت مداری شهید طهرانی مقدم 
- اخاق مداری و خانواده محوری شهید طهرانی 
مقدم - الگوی رهبری و ســبک مدیریت شهید 
طهرانی مقدم - ابتکار، خاقیت و تولیدات دانش 
بنیان شــهید طهرانی مقدم - افق ها، آرمان ها، 

راهبردها شهید طهرانی مقدم
در ادامه این جلســه جمال الدیــن مهدی نژاد، 
سرپرست دانشــگاه تربیت دبیر شهید رجایی و 
دبیرکل نخســتین کنگره بین المللی دانشمند 
برجسته شهید حسن طهرانی مقدم، ضمن تشکر 
از فراهم شدن فرصت این جلسه، افزود: زبان ما 
تعلیم و تربیت است. طبق آمار، در گذشته اعام 
شد که ۱۲ نفر از اساتید تربیت دبیر شهید رجایی 
در جایگاه سرامدان اساتید کشــور در دنیا قرار 

گرفتند که پیشتر این تعداد ۹ نفر بود.
مهدی نژاد همچنین افــزود: افتخار می کنم که 
دانشجویان این دانشــگاه در امر تهذیب نفس 
حتی از اســاتید خود هم مقدم تر شــدند. ۷۰ 
شهید در پنج شــش ســال اول از این دانشگاه 
تقدیم انقاب شد. لذا به این امر افتخار می کنیم. 
سرپرست دانشگاه تربیت دبیر شهید رجایی در 
ادامه افزود: شهید طهرانی مقدم از سال ۶۹ در 
دانشگاه ما حضور داشــت و ما از حضور ایشان 
غافل بودیم و ۱۱ ســال هم از شــهادت ایشان 
می گذرد و امسال کتابی در بزرگداشت یاد و نام 

ایشان برای تدریس درنظر گرفته شده است.
جمال الدین مهدی نژاد، سرپرســت دانشــگاه 
تربیت دبیر شــهید رجایی و دبیرکل نخستین 
کنگره بین المللی دانشــمند برجســته شهید 
حســن طهرانی مقدم ادامه داد: قضایای سال 
گذشته نشــان داد که باید بستر مناسبی فراهم 
شود تا دانشــجویان در برابر حمات شناختی 
آمادگی پیدا کننــد و فضای دانشــگاه از امور 

معنوی آکنده باشد.

معاون خدمات شهری شهرداری تهران با تأکید بر 
آمادگی عوامل خدمات شهری شــهرداری تهران 
برای بارش های سال جاری از لایروبی ۷۰۰ کیلومتر 
شبکه اصلی جمع آوری آب های سطحی در تهران 
خبر داد. حسین نظری در حاشیه بازدید خبرنگاران از 
مراحل لایروبی انهار، رودخانه ها و قنوات شهر تهران 
همزمان با شــروع فصل بارش ها در محل حوضچه 
حصارک در جمع خبرنگاران گفت: از خدا می خواهیم 
امسال شاهد بارش های پر برکت برف و باران باشیم 
که قطعا نیاز شــهر تهران اســت. در همین راستا با 
پیشگیری هایی که انجام شده تاش خواهیم کرد که 
مشکلی ناشی از بارش ها در شهر تهران نداشته باشیم.
وی با اشاره به لایروبی حوضچه های آبگیری بیرون از 
شهر تهران گفت: آب های سطحی ناشی از بارش ها 
از بالادست گل و لای را به داخل رودخانه می آورد و 
پس از آن به سمت شهر حرکت می کند؛ لذا ما باید در 
این حوزه ها جلوی حرکت گل و لای به سمت شهر 
را بگیریم. در همین راستا سه حوضچه آبگیر داریم 
که حدود ۳۶ هزار متر مربع سالانه رسوب گیری آنها 
انجام می شود تا از ورود این گل و لای به سمت شهر 
تهران جلوگیری شود. وی با تأکید بر آمادگی مجموعه 
شــهرداری تهران برای بارش های احتمالی امسال 
گفت: لایروبی ها و تخلیه حوضچه ها در بالادست در 

حال انجام است. قطعا برای جلوگیری از غافلگیری 
اقدامات پیشگیرانه شامل تدوین دستورالعمل ها و 
اباغ به مناطق و تأمین تجهیزات و نظارت بر اجرای 

اباغ ها در دستور کار قرار گرفته است.
معاون خدمات شهری شهرداری تهران تأکید کرد: 
امیدواریم غفلتی در تمامی این حوضچه ها به ویژه 
رسوب گیری ها صورت نگیرد تا شرمنده مردم تهران 
نشویم. نقاط گلوگاهی شناسایی شده و رسوب گیری 
و نگهداشت آنها انجام شده، بی تردید برای حفظ حریم 
کانال ها و جلوگیری از تجاوز به حریم آنها اقدامات لازم 
را انجام دادیم و هر کجا که توسعه لازم بوده انجام شده 

و نگهداشت سالانه نیز پیگیری شده است.
نظری در پاسخ به سوالی در خصوص تأمین تجهیزات 
لازم در سطح مناطق برای آمادگی بارش های سال 
جاری گفت: به مناطق اباغ های لازم انجام شــده و 
تمهیدات لازم را اتخاذ کرده انــد. مناطق نیازهایی 
را که اعام می کنند ما نسبت به برآورده شدن آنها 
اقدام می کنیم و از طریق سازمان مدیریت پسماند 
نیز موضوع تأمین تجهیزات لازم را پیگیری می کنیم. 
قطعا این موضوع به تدریج به ســمت ایده آل برای 
تأمین تجهیزات حرکت خواهد کرد اما در حال حاضر 
تا جایی که توان داریم نسبت به تأمین تجهیزات اقدام 

خواهیم کرد.

رئیس قوه قضاییه گفت: باید برای مردم فرهنگ سازی 
شود تا در امر نظارت بر محصولات غذایی و دارویی 
مشارکت فعال داشته باشند و موارد و مصادیق ناظر 
بر وجود فســاد و تخلف در فرآیند تولیــد و توزیع 

محصولات غذایی و دارویی را گزارش کنند.
حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای در دیدار با 
مسئولان سازمان غذا و دارو، ضمن اشاره به اهمیت 
مقوله بهداشت و سامت و تاکیداتی که در رابطه با 
این دو مقوله در آموزه های دینی صورت گرفته است، 
اظهار کرد: مطابق با اصول مبرهن عقلی، پیشگیری 
مقدم بر درمان است، لذا اهمیت بهداشت در تحقق 
سامت فردی و جمعی امری آشکار و واضح است؛ اما 
متأسفانه ما در ارتباط با این امرِ مهم آنطور که باید و 
شاید از حیث تجهیز ساختار و منابع و امکانات عمل 
نکرده ایم و بیشتر متمرکز و معطوف بر درمان بوده ایم؛ 
از سویی دیگر علی رغم اهمیت بالای سامت روحی 
و روانی، بیش از این مقوله به موضوع سامت جسم 
پرداخته ایم حال آنکه تأثیر سامت روان بر سامت 
جسم موضوعی است که بر هیچکس پوشیده نیست.

وی تصریــح کــرد: با عنایــت به گســتره نقش و 
مأموریت های سازمان غذا و دارو در زنجیره تولید و 
مصرف مواد غذایی و دارو و مقوله بسیار مهم و خطیر 
نظارت در این عرصه، باید این ســؤال را مطرح کرد 
که آیا ســاختار، بودجه، نیروی انسانی و تجهیزات 
سازمان مزبور تکافوی ایفای مطلوب کلیه مأموریت ها 
بالاخص مأموریت های خطیر نظارتی می باشــد یا 
خیر؟ بدون تردید در امر نظارت هــا در حوزه غذا و 
دارو باید از تجهیزات فناورانه روز بهره برد تا تضمین 
سامت محصولات این حوزه ارتقاء یابد؛ همچنین 
باید توجه داشت که حوزه غذا و دارو، حوزه ای است 
که به انسان هایی متخصص و متعهد و امین نیاز دارد 

و لغزیدن در این جایگاه بسیار گران تمام می شود.
وی موضوع فرهنگ سازی در بحث نظارت بر حوزه 
غذا و دارو را مقوله ای مهم تلقی کرد و گفت: باید برای 
مردم فرهنگ سازی شود تا در امر نظارت بر محصولات 
غذایی و دارویی مشارکت فعال داشته باشند و موارد و 
مصادیق ناظر بر وجود فساد و تخلف در فرآیند تولید 
و توزیع محصولات غذایی و دارویی را گزارش کنند؛ 
شما در سازمان غذا و دارو و ما در دستگاه قضایی و سایر 
بخش های ذی صاح باید توجه داشته باشیم که مبادا 
در کار مردم در این حوزه گره بیفکنیم. نباید کالایی را 
باوجه توقیف کنیم؛ امری که سبب تحمیل خسارت 
به مردم و صاحبان اموال می شود و ممکن است فاسد 

شدن محموله توقیف شده را در پی داشته باشد.
رئیس قوه قضاییه جلب اعتماد مردم و مصرف کنندگان 
در حوزه غذا و دارو را مقوله ای بسیار با اهمیت توصیف 
کرد و اظهار داشــت: برای مردم و مصرف کنندگان، 
مسائل و شبهات را تبیین کنید و اجازه ندهید اعتماد 

آن ها از مسئولان و متولیان این حوزه سلب شود.
وی در بخشی از این جلسه با اشاره به گایه مسئولان 

سازمان غذا و دارو در مورد برخی آرای صادره از ناحیه 
هیئت عمومی دیوان عدالت اداری بیان داشت: دیوان 
عدالت اداری نمی تواند مصلحت سنجی کند، بلکه باید 
کاماً منطبق با قانون حکم کند؛ اینکه شما بعنوان 
متولیان امر غذا و دارو نسبت به برخی مقولات نظیر 
نحوه تأسیس داروخانه ها و موضوعاتی از این دست 
نقد و اعتراض دارید، باید همت خــود را معطوف و 
متمرکز بر اصاح قانون کنید؛ البته مطمئن باشید 
چنانچه رأیی خاف قانون در دیــوان عدالت اداری 
صادر شود، سازوکارهای نقض آن رأی در خود قانون 
پیش بینی شده است که از جمله آن ها می توان به ماده 
۹۱ قانون تشــکیات و آیین دادرسی دیوان عدالت 

اداری اشاره کرد. 
 پیش از سخنان حجت الاسام والمسلمین محسنی 
اژه ای، »محمدی« رئیس ســازمان غذا و دارو ضمن 
قدردانی از دســتگاه قضا و به صورت ویژه دادسرای 
ویژه رســیدگی به جرایم پزشکی برای رسیدگی به 
موضوعات و پرونده های ســازمان غذا و دارو، گفت: 
»ایجاد شــعب ویژه و اختصاصی در استان ها برای 
رســیدگی به پرونده های ســازمان غــذا و دارو« و 
همچنین »تسریع در روند رسیدگی به پرونده های 
مرتبط با حوزه غذا و دارو«، دو درخواســت اصلی ما 
از دستگاه قضایی است. طی مدت اخیر شاهد بودیم 
که سازمان بازرسی در زمینه نظارت های مرتبط با 
حوزه غذا و دارو، رویکردی پیشگیرانه داشته است و 
تقاضای ما، استمرار این نگاه و رویکرد از سوی سازمان 

بازرسی است.
وی همچنین تعامل این سازمان با دیوان عدالت اداری 
را مثبت ارزیابی کرد و در عین حال گفت: انتظار ما 
از دیوان عدالت اداری آن اســت که به حوزه سامت 
نگاهی تخصصی داشته باشــد و میان رسیدگی به 
موضوعــات و پرونده های مرتبط با حوزه ســامت 
مردم که امری بسیار خطیر و حساس است با سایر 

موضوعات و پرونده ها، تمایز و تفاوت قائل شود.
میرزازاده معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان غذا 
و دارو نیز در این جلسه، با اشاره به همکاری خوب و 
موثر این سازمان با سازمان بازرسی اظهار کرد: سعی 
ما در سازمان غذا و دارو این است که در اسرع وقت، به 
تذکرات سازمان بازرسی رسیدگی کنیم و مشکات 
را برطرف سازیم. وی بر ضرورت تقویت سامانه های 
مرتبط با غذا و دارو و همچنین ارتقاء ســامانه های 
آزمایشگاهی مرتبط با این حوزه تاکید کرد و خواستار 
حمایت هرچه بیشتر دولت و دستگاه قضایی برای 

تحقق این مهم شد.
وی همچنیــن با اشــاره بــه روند فــروش دارو در 
برخی نرم افزارهای اینترنتی گفــت: فروش دارو در 
نرم افزارهای اینترنتی، به صورت »بدون کنترل« و با 
»قیمت های چندبرابر قیمت واقعی« صورت می گیرد 
و ما از دستگاه قضایی تقاضا داریم که به این موضوع، 

ورود داشته باشد.

رئیس قوه قضاییه: نظارت بر حوزه غذا و دارو مهم استامکان بهره مندی روشندلان از تمام امکانات شهری
سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد: امروز شاهد انتفاضه موشک در فلسطین هستیم

شناسایی۸۰۰ نقطه گلوگاه آبگرفتگی



اقتصاد2
ایران

هشدارسازمان حمایت درباره 
افزایش قیمت لبنیات

مدیرکل نظارت بر محصولات کشــاورزی و 
فرآوده های دامی سازمان حمایت گفت: از آنجا 
که تاثیر افزایش قیمت مصوب شیر خام و سایر 
هزینه های تولید قبلًا در قیمت این محصولات 
لحاظ و از سوی واحدهای تولیدی اعمال شده 
است لذا هرگونه افزایش مجدد قیمت ها فاقد 

وجاهت است.
داریوش بهنود قاســمی ســازمان مدیرکل 
نظارت بر محصولات کشاورزی و فرآورده های 
های دامی سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کنندگان در نامــه ای به رضا باکری 
دبیر انجمــن صنایــع فرآورده هــای لبنی 
ایران بــا موضوع ضــرورت رعایــت قیمت 
مصوب محصــولات لبنی نوشــت: با عنایت 
بــه گزارش های واصلــه مبنی بــر احتمال 
افزایش مجدد قیمت برخــی از محصولات 
لبنی در سطح بازار و از آنجا که تاثیر افزایش 
قیمت مصوب شیر خام و ســایر هزینه های 
تولیــد منجمله حقوق، دســتمزد، ســربار، 
مواد بســته بندی و غیره قبلًا در قیمت این 
محصولات لحاظ و از سوی واحدهای تولیدی 
اعمال شده اســت لذا هرگونه افزایش مجدد 
قیمت ها فاقد وجاهت بوده و می تواند به عنوان 

تخلف تخلف مورد پیگیری قرار گیرد.
بر این اساس لازم اســت به کلیه واحدهای 
زیر مجموعه انجمن ضرورت رعایت مصوبات 
قانونی منجمله رعایت ســقف مجاز افزایش 
قیمت اعلام شــده را یادآوری کنید بدیهی 
اســت عندالــزوم برخــورد قانونــی لازم با 
واحدهای متخلف صــورت خواهد پذیرفت. 
گزارش میدانی حاکی است 4 محصول لبنی 
که دارای قیمت مصوب هســتند در مقایسه 
با سایر محصولات لبنی حضور کمرنگ تری 
در بازار دارنــد و صنایع لبنی با وجود تذکر ها 
تمایل بیشتری برای تولید سایر محصولات 

دارند.

رشد ۱۳ درصدی ترانزیت  از 
کشور 

مدیرکل دفتر تجاری سازی و امور تشکل های 
وزارت راه و شهرســازی از رشد ۱۳ درصدی 
ترانزیت کالا  از کشور طی نیمه نخست امسال 
خبر داد. امین ترفع با اشــاره بــه اقدامات و 
برنامه های دولت برای توسعه ترانزیت، اظهار 
کرد: ترانزیت کالا از ابتدای امســال تا پایان 
شهریور ماه معادل 6 میلیون و 5۳0 هزار تن 
بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد 

۱۳ درصدی داشته است.
وی با بیان این که ترانزیت جاده ای در 6 ماهه 
نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته ۱7 درصد رشد داشته است، افزود: در 
این مدت و در بخــش ریلی عملکرد ترانزیت 
654 هزار تن بوده که به دلیل سقوط ارزش 
جهانی گوگرد، نســبت به نیمه نخست سال 
۱40۱ کاهش ۱۳ درصــدی را تجربه کرده 
اســت. وی یادآور شــد:  در مجموع ترانزیت 
جاده ای کشــور در نیمه نخست سال  جاری 
با رشــد ۱7 درصدی از 5 به 5.8 میلیون تن 
افزایش یافته است. در مدت یادشده ترانزیت 
جاده ای فرآورده های نفتی رشد 40 درصدی 

را ثبت کرده است.
مدیرکل دفتــر تجاری ســازی کریدورهای 
بین المللی وزارت راه و شهرسازی دلیل این 
رشد را افزایش قیمت فرآورده های نفتی در 
بازارهای منطقه عنوان کرد و با اعلام این که 
در نیمه اول امسال 2 میلیون و ۳۳0 هزار تن 
فرآورده نفتی در جاده های کشــور ترانزیت 
شد، گفت: در بخش ترانزیت کالای غیرنفتی 
جاده ای نیز شاهد رشد 6 درصدی هستیم. در 
مدت یاد شده ۳ میلیون و 550 هزار تن کالای 

غیرنفتی از طریق جاده ترانزیت شد.
وی با اشاره به افزایش 5۳ درصدی ترانزیت 
جاده ای کالا در شــهریور امســال نسبت به 
عملکرد شهریور سال گذشــته اعلام کرد: با 
توجه به جهش 57 درصدی عملکرد ترانزیت 
ریلی در شهریور ماه نسبت به مرداد امسال، 
این امیدواری وجــود دارد که عقب ماندگی 
ترانزیت ریلی در 6 ماهه دوم سال جبران شود.

وی با اشاره به سهم حدود 70 درصدی گوگرد 
در عملکرد ســالانه ترانزیت ریلی اعلام کرد 
که با تمهیداتی که راه آهن اتخاذ کرده، تنوع 
بخشی به اقلام ترانزیتی از طریق ریل در حال 
انجام است از این رو وابستگی عملکرد ترانزیت 

ریلی به گوگرد در حال کاهش است.

خبر

رئیس سازمان امور مالیاتی 
گفت: علی رغــم مکاتبات 
متعــدد با دســتگاه های 
ذی ربط در خصوص بحث 
مالیات ستانی از بانک ها در 
حوزه جهش تولید مســکن، اما اطلاعات لازم را به 

ما نمی دهند.
به گزارش مهر، محمد هادی سبحانیان، در هفتمین 
نشست هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران، اظهار 
کرد: از خرداد ماه تا روز گذشته حدود 220 میلیون 
صورت حســاب در ســامانه مؤدیان و پایانه های 
فروشــگاهی صادر شده اســت که حدود 7۹ هزار 
صورت حساب توسط شــرکت های معتمد صادر 
شده است و حدود 48 هزار مؤدی مالیاتی به سامانه 

مؤدیان متصل شده است.

۹ میلیون کارپوشه فعال
وی ادامه داد: همچنین بیش از ۹ میلیون کارپوشه 
فعال وجود دارد و بیش از یک میلیون و 700 هزار 
شناسنامه عمومی و اقتصادی کالا و خدمات برای 

کالا و خدمات صادر شده است.
سبحانیان گفت: در دوره جدید سازمان امور مالیاتی 
نگاه ما به فعــالان اقتصادی به خصــوص فعالان 
بزرگ و شناسنامه دار این است که این افراد شریک 
راهبردی ما هستند بنابراین اگر موانعی بر سر راه 

آنها ایجاد کنیم، درواقع حاکمیت متضرر می شود.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور اظهار کرد: یکی از 
الزامات این نگاه سیستمی کردن فرایند شناسایی 
و مالیات ستانی است. اگرچه در این خصوص نسبت 
به گذشته پیشرفت داشــته ایم، اما همچنان نظام 
مالیات ستانی ما سنتی اســت و لذا باید به سمت 
محاسبه و اخذ سیســتمی مالیات حرکت کنیم. 
البته ظرفیت های قانونی این موضوع دیده شده و با 
به وجود آمدن سامانه مودیان و پایانه فروشگاهی، 
این ظرفیت به وجود آمده و ایــن موضوع یکی از 
قوانین مترقی اســت که مورد تأکید سازمان امور 
مالیاتی قرار دارد و البته در مسیر توفیق آن نیازمند 

همکاری تمامی آحاد اقتصادی هستیم.
وی افزود: به نظر من اجرای قانون سامانه مؤدیان و 
پایانه فروشگاهی در واقع کمک به فعالان اقتصادی 

و در راستای توسعه عدالت مالیات ستانی است، اگر 
اجحافی به واسطه شــناخت غلط یک فرد صورت 
می گیرد، با سیستمی شدن فرایند شناسایی و اخذ 

مالیات این موضوع حل شود.
سبحانیان بیان کرد: وظیفه ما به عنوان سازمانی که 
از مردم مالیات اخذ می کنیم، تکریم مؤدیان مالیاتی 
است و لذا در این خصوص اقداماتی صورت گرفته که 
یکی از این اقدامات آموزش مؤدیان است. همچنین 
یک سیستمی برای پاسخگویی به فعالان اقتصادی 
با شماره تلفن ۱526 راه اندازی شده است تا توسط 
کارشناسان به سوالات فعالین اقتصادی در حوزه 

مالیات ستانی پاسخ داده شود.
رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور بیان کرد: ما 
معتقد هستیم اگر دولت به موجب قوانین بودجه، 
میزان مالیات را افزایش می دهد، باید خدمات رسانی 
را افزایــش دهیــم و لــذا در این راســتا عملکرد 
همکارانمان را در سازمان مالیاتی بررسی می کنیم 
و نحوه برخورد همکاران را با مؤدیان مالیاتی مورد 

بررسی قرار می دهیم.
وی ادامه داد: در خصوص بحث مالیات ســتانی از 
بانک ها در حوزه جهش تولید مسکن، معتقدیم آنچه 
که امروز مطالبه شده است، لزوماً آن چیزی نیست 
که باید اخذ شــود، اما برای بررســی آن به عنوان 
ســازمان امور مالیاتی نیازمند داده ها و اطلاعات 

هستیم که علی رغم مکاتبات متعدد با دستگاه های 
ذی ربط این اطلاعات به ما داده نشده است.

ایرادات سامانه مودیان را رد نمی کنم
سبحانیان افزود: ایراداتی در سامانه مؤدیان مالیاتی 
وجود دارد که آن را رد نمی کنیم. ســامانه مؤدیان 
یک قانون بسیار مترقی اســت که پیچیدگی های 
بسیار زیادی دارد، لذا زمانی برای بلوغ آن لازم است 
که باید آن را با گفت وگو و همدلی به دســت آورد. 
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور در خصوص اعتبار 
داشــتن گواهی ماده ۱86 نیز بیان کرد: موافقت 
اصولی با انجام این کار دارم اما باید بررسی شود که 

معاذیر اجرایی و قانونی نداشته باشد.
وی با بیان اینکه اساســاً ســازمان امــور مالیاتی 
هر گامی که برمی دارد، بر اســاس قانون اســت، 
گفت: ما می خواهیم رســیدگی به اظهارنامه ها را 
سیستمی کنیم. البته به جهت نواقصی که در نظام 
مالیات ستانی ما وجود داشته، متأسفانه بی اعتمادی 
بین فعالان اقتصادی ما و ممیز مالیاتی شکل گرفته 
و باید این مســئله را حل کنیم و راهکار اصلی حل 
این موضوع سیستمی کردن فرایند مالیات ستانی 
است. سبحانیان اضافه کرد: پارادایم حاکم بر قانون 
سامانه مؤدیان مالیاتی و فروشگاهی این است که 
ادعای مــؤدی مالیاتی صحــت دارد و این پاردایم 

بسیار خوبی اســت که می تواند به فعال اقتصادی 
ما کمک کند.

رئیس ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه 
یکی از برنامه های سازمان امور مالیاتی به روز کردن 
سامانه های این سازمان است، اظهار کرد: حدود 70 
سامانه در سازمان امور مالیاتی کشور وجود دارد که 
اصلاح این سامانه ها در صدر برنامه های ما قرار دارد 

و لذا برنامه ما تنها ایجاد سامانه های جدید نیست.
وی با تأکید بر اینکه تمرکز ســازمان بر شناسایی 
فراریان مالیات و شناســایی مؤدیان جدید است، 
گفت: یک گروه ویژه را برای واحدیابی سیستماتیک 
مستقر کرده ایم و معتقدیم که افزایش درآمدهای 
مالیاتی که در بودجه های ســنواتی مطرح است، 
بخش قابل توجهی از آن باید از مســیر شناسایی 
مؤدیان جدیــد صورت گیرد و لذا هــر اقدامی که 
فکر می کنیم می تواند به ایــن موضوع کمک کند 
را انجام می دهیم. چنانچه طی ۳ الی 4 ماه گذشته 
بازرسی هایی از برخی سازمان ها صورت گرفته که 

قبلًا جرأت آن وجود نداشت.
سبحانیان افزود: در دو سال گذشته تعداد مؤدیانی 
را که شناسایی کرده ایم، دو برابر افزایش یافته است 
و دســتگاه های کارتخوان و پایانه های فروشگاهی 
که در کشــور وجود داشت را ســاماندهی کردیم 
به طوری که حدود ۱8 میلیون دستگاه کارتخوان به 

پرونده های مالیاتی متصل شده است.
رئیس سازمان امور مالیاتی کشور با بیان اینکه گلایه 
عمده فعالان اقتصادی احساس بی عدالتی اقتصادی 
است، تصریح کرد: بســیاری از مودیان می گویند 
ما آمادگی پرداخت مالیات را داریم، اما نکته مهم 
آن اســت که می دانیم فعال اقتصادی دیگری که 
مبادلات مالی بیشــتری نســبت به ما دارد، کمتر 
مالیات پرداخت می کند؛ بنابراین چنین احساسی 
فعال اقتصادی ما را ناراحت می کند که اتفاقاً نکته 
درستی اســت که باید با سیســتمی شدن فرایند 
مالیات ســتانی این قبیل موضوعات را حل کنیم. 
سبحانیان در خصوص جرایم قانونی سامانه مؤدیان 
و پایانه فروشگاهی بیان کرد: اگر به موجب مسائل، 
مشکلات و نواقصی که در ســامانه وجود داشته و 
این مشکلات از ناحیه حاکمیت بوده که باعث شده 
امکان رفــع تکلیف مالیاتی بــرای فعال اقتصادی 
فراهم نشود، مطمئن باشید که در تلاش هستیم که 

جرایمی متحمل این فعال اقتصادی نشود.

عدم همکاری دستگاه ها با سازمان مالیاتی برای اخذ مالیات از بانکها

اتصال ۱۸ میلیون کارتخوان به پرونده های مالیاتی

رشــد ۴.۷ درصدی بهره وری 
عوامل تولید 

رشد بهره وری عوامل تولید کل اقتصاد در بهار 
ســال ۱402 برابر 4.7 درصد بوده اســت که 
این میزان 75 درصدِ رشــد اقتصادی را شامل 

می شود.
بر اساس گزارش منتشرشده سازمان ملی بهره 
وری ایران، رشد بهره وری کل عوامل تولید کل 
اقتصاد بر حسب ارزش افزوده، تعداد شاغلان، و 
موجودی سرمایه در بهار ۱402 برار 7/4 درصد 
برآورد شده اســت. با توجه رشد اقتصادی 2/6 
درصدی کشور در این بازه زمانی، سهم بهره وری 
از رشد اقتصادی 75 درصد است. در این دوره، 
رشد اقتصادی حاصل از رشــد نیروی کار 4/۱ 
درصد و رشــد حاصل از موجودی سرمایه ۱/0 
درصد برآورد شده اســت. شکل ۱ رشد ارزش 
افزوده کل اقتصاد را که حاصل رشد حاصل از 
بهره وری کل عوامل تولید، نیروی کار و موجودی 
سرمایه است، در سال ۱400، ۱40۱ و سه ماه 
اول سال ۱402 نشان می دهد. همان طور که در 
شکل نشان داده شده است، سهم بهره وری از 
رشد اقتصادی از ابتدای دولت مردمی تا پایان 
سه ماهه اول سال ۱402 بیش از 75 درصد بوده 
که فراتر از هدف در نظر گرفته شده در برنامه پنج 

ساله ششم )۳۳ درصد( قلمداد می شود.
در همین حال، رشــد بهره وری نیــروی کار 
کل اقتصاد و گروه های اقتصادی )کشــاورزی، 
جنگل داری و ماهیگیری، نفت و گاز، صنایع و 
معادن و خدمات( در این بازه زمانی مثبت است

در این گزارش آمده است: »رشد شاخص های 
بهره وری نیروی کار، بهره وری سرمایه و بهره وری 
کل عوامل تولید ناشی از افزایش ارزش افزوده 
کل اقتصاد است. بیشترین رشد ارزش افزوده 
مربوط به گروه نفت و گاز با 4/۱6 درصد است. 
رشد ارزش افزوده در گروه های خدمات، صنایع 
و معادن و کشاورزی به ترتیب برابر 2/6، 7/۳ و 

2/2 درصد است«.
این گزارش تصریح می کند، هر چند که رشد 
بهره وری کل عوامل تولیــد در دولت مردمی 
برخلاف دهه نود روندی مطلوب داشته است 
و حتی فراتر از اهداف برنامه ششم تحقق یافته 
است، با این وجود، باید توجه داشت که تداوم 
این رشد در سال های آتی به مراتب دشوارتر و 

نیازمند تدبیر و سازوکار های موثرتری است.

صــادرات ۲.۳ میلیارد دلاری 
فرآورده های نفتی 

رئیس هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی گفت: 
میزان صادرات اعضای اتحادیه در بخش قیر، 
هیدروکربن و روغن در 6 ماهه نخست امسال، 
2.۳ میلیارد دلار اســت. احمد معروف خانی، 
رئیس هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشــیمی ایران 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: درخصوص 
بحــث معافیت هــای صادراتــی در بخش 
فرآورده هــای نفتی در لایحــه برنامه هفتم، 
از سال گذشــته مکاتباتی با دولت و مجلس 
داشــتیم و پیشــنهاداتمان را ثبت کردیم و 
جلســات مفیدی را با هیئت رئیسه مجلس و 

اعضای کمیسیون تلفیق برگزار کردیم.
وی افــزود: امیدواریــم در بحث های مرتبط 
با رونــق صــادرات فرآورده هــای نفتی در 
برنامه هفتم توســعه، خروجی بسیار خوبی 
حاصل شــود؛ البته خیلی بهتر می شــد که 
بررســی و تصویب برنامه هفتم با سال آخر و 
زمان انتخابات مجلس همزمان نمی شــد، تا 
نمایندگان بتوانند با فراغت بیشــتری و کار 
کارشناسی بهتری فرآیند بررسی لایحه برنامه 

هفتم را انجام دهند.
معروف خانی با بیان اینکــه »امیدواریم برنامه 
هفتم توسعه یک برنامه مشوق محور برای بحث 
توســعه صادرات فرآورده های نفتی باشــد«، 
گفت: اســاس برنامــه باید حمایتی باشــد و 
ماهیت اقتصادی را بتوانیم حمایت از صادرات 
به خصوص در صنعت نفت، گاز و پتروشیمی قرار 

داده و این بخش را پررنگ تر کنیم.
وی ادامه داد: در 6 ماهه نخست امسال نزدیک 
به 22 میلیــارد دلار صــادرات و ۳0 میلیارد 
دلار واردات در مجموع در کشور داشتیم که 
اگر سیاست های بازگشــت ارز دولت صحیح 
 تدوین شود می تواند این گپ را پوشش دهد. 
رئیس هیات مدیــره اتحادیه صادرکنندگان 
فرآورده های نفت، گاز و پتروشیمی تصریح 
کرد: میزان صادرات اعضای اتحادیه در بخش 
قیر، هیدروکربن و روغن در 6 ماهه نخســت 

امسال، 2.۳ میلیارد دلار بوده است.
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مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
به برنامه تولید حــدود 77 میلیون تن محصول 
پتروشیمی برای ســال ۱402 اشاره کرد و گفت: 
شرکت های پتروشــیمی در 6 ماه نخست امسال 
۳8.5 میلیون تن محصول پتروشیمی تولید کردند 
که 7 درصد رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل 

داشته است.
بیژن چگنی با اشاره به منویات و تأکیدهای مقام 
معظم رهبری و دولت به رشــد تولید اظهار کرد: 
شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی و شرکت های 
پتروشیمی در سال ۱40۱ که اوج اجرای برنامه ها 
و سیاست های دولت سیزدهم بود برای تحقق این 
هدف تلاش کردند، به طوری  که تولید محصولات 
پتروشیمی در سال ۱40۱ نسبت به سال ۱400، 7 
درصد افزایش داشت و 6۹.6 میلیون تن محصول 

پتروشیمی تولید شد.
وی با بیان اینکه 27.6 میلیون تن محصول در سال 
۱40۱ صادر شده است، ادامه داد: ۱۱8۹ کشتی 
به حجم 26 میلیون تن در سال ۱40۱ به منظور 
صادرات محصولات پتروشــیمی از اســکله های 
تخصصی پتروشــیمی بارگیری شــد که از نظر 
تعدادی 4 درصد و از لحاظ وزنی 6 درصد نسبت 
به سال ۱400 افزایش داشت. مدیر کنترل تولید 

شرکت ملی صنایع پتروشــیمی با اشاره به اینکه 
ظرفیت تولید صنعت پتروشــیمی در آغاز به کار 
دولت سیزدهم 84.5 میلیون تن بود، یادآور شد: 
ظرفیت این صنعت با بهره بــرداری از طرح های 
جدید در دو سال اخیر به بیش از ۹2 میلیون تن 

رسیده است.
به گفته چگنی، طرح های پتروشــیمی دی آریا 
پلیمر خمین، پتروشــیمی پارس  گلایکول، فاز 
نخســت طرح پالایش گاز هویــزه خلیج فارس، 
مخازن نه گانه فاز دوم مخازن ســبز پتروشیمی 
عسلویه، واحد دوم ASU2  و ASU4 )واحد هوای 
فشــرده( و پســت 2۳0/400 کیلوولت شرکت 
دماوند انرژی عسلویه و پیش تراکم کارخانه گاز و 
گاز مایع ۹00 و ۱000 و الفین گچساران در دولت 

سیزدهم به بهره برداری رسیده اند.
وی با اشــاره به اینکه برنامــه تولید محصولات 
پتروشیمی برای ســال ۱402 حدود 77 میلیون 
تن اســت، ادامه داد: شــرکت های پتروشیمی از 
ابتدای امســال تا پایان شهریورماه ۳8.5 میلیون 
تن محصول پتروشیمی تولید کردند که 7 درصد 
رشد نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.

مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با اشاره به اینکه در ســال ۱40۱ در 2۱ شرکت 

پتروشیمی تعمیرات اساســی انجام شده است، 
افزود: تعمیرات اساسی برای واحدهای پتروشیمی 
بسیار الزامی است و اگر به آن توجه نشود، امکان 
آسیب رسیدن به تأسیسات و افزایش هزینه ها بالا 
می رود. چگنی به توسعه داخلی سازی در صنعت 
پتروشیمی در شرایط تحریم اشاره و اظهار کرد: 
خودکفایی در بیشتر تجهیزات پتروشیمی سبب 
شده تا هم اکنون شــرکت های پتروشیمی کشور 
به دلیل نبود قطعه ای دچــار توقف طولانی مدت 

در تولید نشوند.
وی با بیان اینکه سیاست دولت سیزدهم مبتنی 
بر توسعه داخلی ســازی و خودکفایی در صنایع 
پتروشــیمی اســت، ادامه داد: هم اکنون جریان 
داخلی سازی افزایش یافته است، به طوری  که بیش 
از ۹0 درصد وزنی و بیش از 80 درصد ریالی-ارزی 
طرح های پتروشیمی از ســاخت داخل استفاده 

می شود.
مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
به به روزرسانی بعضی از فرآیندها در شرکت های 
پتروشیمی به منظور جلوگیری از هدررفت انرژی 
اشــاره کرد و گفت: شــرکت های پتروشیمی با 
ارتقای فرآیندهای تولیــد مجتمع ها اقدام هایی 
در زمینه کاهش گاز مشعل، جلوگیری از آلودگی 

محیط زیســت، تصفیه پســاب و ذخیره انرژی 
به منظور افزایش سودآوری انجام داده اند. چگنی 
بر اســتفاده از کاتالیست های ســاخت داخل در 
واحدهای فرآیندی کنونی تأکید کــرد و افزود: 
بیشتر کاتالیســت های ساخته شــده داخلی در 

مجتمع های پتروشیمی استفاده می شود.
وی با اشاره به بازدید کشورهای همسو و همسایه 
از شــرکت های تولیــدی پتروشــیمی به دنبال 
گسترش دیپلماســی انرژی در دولت سیزدهم 
گفت: بعضی از شــرکت ها ذهنیت درســتی از 
صنعت پتروشیمی ایران نداشتند که با بازدیدها 
و مذاکرات انجام شده، شــناخت مطلوبی از این 

صنعت به وجود آمد.
مدیر کنترل تولید شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با بیان اینکه برخی کشورها در حوزه فرآیندهای 
تولید و قطعــات دچار چالش هایــی بودند که از 
ایران کمک خواســتند، ادامــه داد: ونزوئلا نیز 
برای فعال کــردن واحدهای پتروشــیمی خود 
نیاز به ماشــین آلات و قطعات، همچنین نیروی 
متخصص و خدمات فنی و مهندسی دارد که ایران 
در این موارد هم اعلام آمادگی کرده است و مابقی 
 اقدام ها به ســرعت عمل آنها برای ادامه همکاری

 بستگی دارد.

رئیس تولیدکنندگان انجمن شیر خشک نوزاد گفت: 
درحالی که ارزبری واردات شیرخشک آماده نوزاد سه 
برابر تولید داخلی آن است اما به جای اختصاص ارز به 
واردات مواد اولیه به محصول نهایی اختصاص یافته است 
و 4 میلیون قوطی شیرخشک از ترکیه وارد شد. هانی 
تحویل زاده رئیس تولیدکنندگان انجمن شیر خشک 
نوزاد اظهار داشت: 6 ماه است که ارز برای واردات شیر 
خشک اختصاص نیافته است این اتفاق باعث تعطیلی 
برخی از واحد های تولیدی شیرخشک و تعطیل شدن 

برخی دیگر از آنها در ماه های آینده می شود.
وی افزود: درحالی که بــرای واردات محصول نهایی و 
شیرخشــک آماده ارز اختصاص یافته اســت اما برای 
واردات مواد اولیه تولیــد ارز اختصاص نمی یابد. رئیس 
تولیدکنندگان انجمن شیرخشک نوزاد ادامه داد: در سال 
قبل 6۱ میلیون عدد قوطی شیر خشک نوزاد در کشور 
تولید شده است و کمبودی وجود نداشت و در ۱5 سال 
گذشته حتی یک قوطی شیر خشک به کشور وارد نشده 
است و حتی  به عراق افغانستان و لبنان صادرات داشتیم.
رئیس تولیدکنندگان انجمن شیر خشک نوزاد با بیان 
اینکه واردات در مقابل تولیــد داخلی ارز بری ۳ برابری 

دارد، ادامه داد: ظرفیت کارخانه های شــیر خشک در 
کشور ۱۱7 میلیون عدد و تقریبا دوبرابر نیاز کشور است. 
وی اظهار داشــت:  در حال حاضر مردم برای دریافت 
شیرخشک باید به ســامانه اختصاص یافته و از طریق 
ثبت کد ملی شیر خشک دریافت کنند اما ظرفیت تولید 
داریم و به راحتی می توانیم آن را در داخل تولید کنیم. 
تحویل زاده گفت: در صورت عدم اختصاص ارز به واردات 
مواد اولیه تا دو ماه آینده با بحران تولید شیر خشک در 

کشور مواجه خواهیم بود.
رئیس تولیدکنندگان انجمن شیر خشک نوزاد گفت: با 
توجه به اینکه به واردات شیرخشک آماده و مواد اولیه، 
ارز 4200 تومانی اختصاص داده می شــود، تولید این 
محصول در کشور به صرفه نیست و قابلیت رقابت خود 
را از دست داده است. وی افزود: به تازگی نیز 4 میلیون 
قوطی شیرخشــک از ترکیه به ایران وارد شده است و 
فراخوان برای واردات ســی میلیون قوطی شیرخشک 
وجود دارد درحالی که قبلا اعلام شده بود واردات مقطعی 
است. تحویل زاده اظهار داشت:  وعده داده شده است که تا 
یک ماه آینده مشکل کمبود شیرخشک در بازار حل شود 

اما برای جبران کسری از محل واردات اقدام شده است.

وزیر اقتصاد گفت: در ابتدای دولت با یک آسیب شناسی، 
۱5 ســرفصل مهم را بعنوان علت عدم پیشــرفت مولد 
سازی در ادوار گذشته به آقای رئیس جمهور ارائه کردیم 
تا اصلاحات لازم صورت بگیرد.  احســان خاندوزی وزیر 
اقتصاد با اشــاره به اینکه، مولد ســازی پیش از دولت 
ســیزدهم هم تکلیف قانــون بود و در واقــع یک حکم 
چندساله برای دولت در بودجه ریزی ادواری بود، گفت: 
اینگونه نبود که ما یک دفعه دور هم بنشینیم و یک امر 
جدید به نام مولد سازی را کشف کنیم! وی افزود، مولد 
سازی یعنی دولت زمین ها، املاک و دارائی هایی که سال ها 
در کشور به ناکارآمدترین شکل مدیریت می شدند را برای 
استفاده بهینه مردم مجدد به چرخه اقتصاد بازگرداند. 
در برخی سالها، مولد ســازی دارائی های دولت در ارقام 
بســیار کم و اندک محقق می شــد. زیرا مدیران دولتی 
نمی خواســتند که از اموال و دارائی های تحت مدیریت 
خود دست بکشند. وزیر اقتصاد گفت: ما در ابتدای دولت 
با یک آسیب شناسی، ۱5 سرفصل مهم را بعنوان علت 
عدم پیشرفت مولد سازی در ادوار گذشته به آقای رئیس 

جمهور ارائه کردیم تا اصلاحات لازم صورت بگیرد.
خاندوزی گفت:  گاهی در مولد سازی، ایرادهای قانونی 

وجود داشت. به عنوان مثال با طولانی شدن فرایند اداری 
یا بررسی در کمیسیون های مختلف، ارزش کارشناسی 
دادگستری که 6 ماهه بود به اتمام می رسید و باید مجدد 
کارشناسی انجام می شد و این فرایند مسیر مولد سازی 
را مختل کرده بود. به گفته وزیر اقتصاد، دولت در مولد 
سازی، نه اموال مردم، بلکه اموال مازاد خود را به نفع بهره 
مندی عموم جامعه به اقتصاد باز می گرداند.ان شاء الله در 
نیمه دوم امسال و نیمه اول سال آینده با استفاده از اعداد 
و ارقام محقق شده، نتیجه اقدام دولت در ایجاد یک مسیر 

اصلاحی در مولد سازی را به مردم اعلام خواهم کرد.
خاندوزی در جمع دانشجویان دانشگاه علامه گفت: تا 
پیش از دولت سیزدهم، چه کسی از مردم و یا رسانه ها 
اطلاع داشتند که در انبارهای سازمان اموال تملیکی چه 
می گذرد؟! وی گفت: هیچ کس اطلاع نداشت که در این 
سازمان چه می گذرد و چه کسانی از مواهب آن بهره مند 
می شوند.اما در دولت سیزدهم تلاش کردیم تا فرایندها 
را شفاف کرده و به افکار عمومی اطلاع رسانی کنیم.ان 
شاء الله تا پایان این دولت، نه از تداوم اصلاحات خسته 
می شویم و نه از اینکه شفافیت را پیگیری کنیم، عقب 

خواهیم نشست.

برنامه تولید ۷۷ میلیون تنی محصولات پتروشیمی 

فروش دو برابری املاک مازاد بانک ها۴ میلیون قوطی شیرخشک از ترکیه وارد شد
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در راستای توســعه همکاری های ایران و بلاروس در زمینه 
اقتصادی، ایران برای تسهیل ترانزیت کالاهای تولیدی این 
کشور از طریق خاک ایران به کشورهای ثالث، آمادگی دارد 
و امکانات حمل ونقلی در ایــن زمینه برای بهره برداری آماده 

است.
سی امین ســالگرد روابط رسمی دو کشــور ایران و بلاروس 
در سال جاری بستری مناســب برای توسعه همکاری های 
دو کشــور است. کمیســیون مشــترک اقتصادی دو کشور 
مهم تریــن بســتر و زمینــه توســعه اینگونــه برنامه های 

عملیاتی در راســتای افزایش ســطح مناســبات اقتصادی 
و تجاری اســت و از این رو بــر آمادگی دولت ایــران برای 
 گســترش مناســبات با بلاروس در تمام حوزه های ممکن

 تاکید می شود.
در این راســتا پانزدهمین نشســت کمیســیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشــور در مینسک در مردادماه 
۱۴۰۱ برگزار شد، توافقات اجرایی و متقابلا سودمندی بین 
نهادها و موسسات اقتصادی دو کشــور صورت گرفته است. 
اجرای این توافقات برای توســعه همکاری ها به خصوص در 

زمینه اقتصادی، تجاری، کشاورزی و صنعتی اهمیت زیادی 
دارد.

همچنین معاون اول رئیس جمهور در سی امین سالگرد روابط 
رسمی دو کشور ایران و بلاروس، به مینسک سفر کرد. ایران 
برای تســهیل ترانزیت کالاهای تولیدی بــلاروس از طریق 
خاک ایران به کشورهای ثالث، آمادگی دارد. امکانات بندری، 
گمرکی، ریلی، دریایی، جاده ای، کشتیرانی و انبارداری ایران 
در این زمینه مناسب و برای بهره برداری آماده است. جمهوری 
اسلامی ایران آمادگی دارد به مرکز توزیع )هاب منطقه ای( و 

مسیر اصلی انتقال کود پتاس بلاروس به مقاصد منطقه ای و 
بین المللی تبدیل شود. مقدمات لازم برای تأمین فضای کافی 
انبارداری در جنوب کشور آغاز شــده و استان های ذی ربط 

درگیر مساله شده اند.
سال گذشته قرارداد خرید ۴۰۰ هزار تن کود پتاس از سوی 
شرکت خدمات حمایتی کشــاورزی با بلاروس )برای سال 
۲۰۲۲ و ۲۰۲۳( نهایی شــد. ظرفیت جمهوری بلاروس در 
تولید کودهای کشاورزی به ویژه کود پتاس بسیار قابل توجه 
است؛ به شــکلی که یکی از منابع اصلی تامین این کود برای 

کشور ما و برای کشورهای آسیای جنوب شرقی به ویژه هند 
و... محسوب می شود.

با توجه  به محدودیت های اعمالی از ســوی کشورهای غربی 
برای صادرات بــلاروس از طریق بنــادر اروپایی، در صورت 
بسترسازی مناسب در زمینه های زیرساختی نظیر حمل ونقل 
و نگهداری، می توان بــا برنامه ریزی مناســب نقش فعال و 
موثری در زمینه تغییر مســیر صادرات کود بلاروس از اروپا 
به جمهوری اســلامی ایران ایفا کرد و حتــی به عنوان هاب 

منطقه ای این محصول شناخته شد.

تسهیل ترانزیت کالاهای تولیدی بلاروس از طریق ایران
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رئیس اتحادیه کفاشان دستدوز تهران گفت: انتظار 
داریم تا پنج سال آینده در این صنعت دست کم تا یک 
میلیارد دلار صادرات داشــته باشیم. رسول شجری، 
رئیس اتحادیه کفاشان دستدوز تهران گفت: یکی از راه 
های توسعه برگزاری نمایشگاه است که ما می توانیم 
با برپایی این نمایشگاه ها تولید کنندگان کشورهای 

خارجی و داخلی در معرض کارهای هم قرار گیرند.

او گفت: تحــول بزرگی در صنعت کفــش، کیف، چرم 
و صنایع وابســته به وجود آورده ضمن اینکه امســال 
کشور های خارجی از جمله ایتالیا برای حضور در نمایشگاه 
در مقایسه با سال های گذشته استقبال بیشتری نشان 
دادند. شجری گفت: امروزه ماشین آلات و تکنولوژی های 
روز دنیا خیلی در صنایع موثر واقع می شود و این اتقاق 
در صنعت کیف و کفش در حال رشد است و واحدهای 

تولیدی ما در سراسر کشور از این نمایشگاه بازدید می 
کنند و منتج به این می شود که واحدهای بزرگ شکل 
گیرد. وی گفت: با تجمیع واحد های تولیدی این صنعت 
در شهرک های صنعتی، واحد های بزرگی در این صنعت 
به وجود آمده است. رئیس اتحادیه کفاشان دستدوز تهران 
گفت: توقع ما این این است که در ۵ سال آینده حداقل به 

۱ میلیارد دلار صادرات کیف و کفش و برسیم.

رئیس راه و شهرسازی شهرستان پردیس از برگزاری 
جلســه کارگروه تنظیم بازار املاک و مستغلات در 
شهرستان پردیس با حضور نمایندگانی از فرمانداری، 
تعزیرات حکومتی و اتحادیه مشاوران املاک خبر داد و 
گفت: همچنان ۶۵۳ بنگاه معاملات املاک فاقد مجوز 

در این شهرستان وجود دارد.
ایمان زهره وند در مورد ساماندهی بنگاه های مشاور 

املاک پردیس اظهار کرد: شهرستان پردیس ۱۸۸۴ 
دفتر مشاور املاک دارد که علی رغم حضور گشت های 
مشترک بازرسی هنوز ۶۵۳ بنگاه معاملات املاک فاقد 

مجوز در این شهرستان وجود دارد.
وی افزود: به همین منظور با هدف ســاماندهی این 
بنگاه ها و اخطار جهت کسب مجوز با یک مهلت ۱۰ 
روزه با حضور نمایندگانی از وزارتخانه های کشور، راه 

و شهرسازی و صمت به همراه نمایندگانی از اتحادیه 
مشــاوران املاک، فرمانــداری و تعزیرات حکومتی 
جلسه ای برگزار شــد تا در این خصوص تصمیماتی 
اتخاذ شود. رئیس راه و شهرسازی شهرستان پردیس 
گفت: به منظور معرفی سامانه نوین اصناف و نحوه اخذ 
مجوز توسط اتحادیه مشاوران املاک توضیحاتی در 

این جلسه ارائه شود.

رییس کمیسیون عمران مجلس اظهار داشت: در 
چند سال گذشته با عقب ماندگی و انباشت تقاضا 
مواجه هســتیم و در حال حاضر در بازار مسکن 
۵ میلیون واحد مسکونی کســری داریم از اینرو 
ناچاریم که در بازار مسکن به سمت قیمت گذاری 
دولتی برویم. محمد رضــا رضایی کوچی درباره 
جزییات قانون پیشنهادی ساماندهی بازار مسکن 
و اجاره بها اظهار داشــت: یکی از موضوعات مهم 
در این قانون تعیین سقف قیمتی در بازار خرید و 

فروش مسکن و اجاره بها است.
وی ادامه داد: به طور قطع در شرایط عادی بازارها، 
قیمت گذاری معنــا ندارد و کنترل بــازار باید از 
طریق عرضه و تقاضا و افزایش تولید انجام شود اما 
از آنجایی که در بخش تولید در چند سال گذشته 
با عقب ماندگی و انباشــت تقاضا مواجه هستیم 
و در حال حاضر در بازار مســکن ۵ میلیون واحد 
مسکونی کســری داریم از اینرو ناچاریم که در 
بازار مسکن به سمت قیمت گذاری دولتی برویم.

رییس کمیســیون عمران مجلس با بیان اینکه 
هم در بخش اجاره بها و هم دربخش اجاره دولت 
قیمت گذاری می کند، گفت: می توان با استفاده از 
ظرفیت هوش مصنوعی و شرکت های دانش بنیان، 
متخصصان وزارت راه و شهرسازی و شهرداری ها 
قیمت ها در مسکن را کنترل و ساماندهی کنیم و 

به صورت منطقه ای قیمت ها تعیین خواهد شد.
رضایی کوچی درباره سازو کار قیمت های دولتی 
در بازار مسکن و اینکه چه کسی این قیمت ها را 
تایید خواهد کرد و کشــف قیمت در هر منطقه 
چگونه خواهد بود،  افزود: کشف قیمت بر اساس 
قیمت سازه و مصالح به کار گرفته شده، دسترسی 
به خیابان، ارزش زمین و... انجام و قیمت پایه در 

آن منطقه تعیین و اعلام می شود.
رضایی کوچی در پاسخ به این سوال که در تجربه 
تعیین قیمت ۲۰ درصدی برای اجاره بها دیدیم 
که این الزام هم به اجرا نرسید، چه تضمینی وجود 
دارد که قیمت گذاری دولتــی در بخش خرید و 

فروش مسکن رعایت شــود، اظهار داشت: باید 
تاکید کنم که آن موضوع تعییــن ۲۰ درصدی 
ســقف اجاره بها قانون نبود و مصوبه سران بود و 
برای قضات تکلیفی برای اجرا نداشت و ضمانت 
اجرایی نداشــت. اما ســاماندهی بازار مسکن و 
اجاره بها به قانون تبدیل می شــود و تمام نهادها 

مکلف به اجرای آن هستند.
وی ادامه داد: اما قیمت گذاری از ســوی ستادی 
انجام می شود که مســتقیما زیر نظر وزارت راه 
و شهرسازی اســت و سامانه هوشــمند در این 
باره طراحی می شــود. رییس کمیسیون عمران 
مجلس تاکیــد کرد: قرار نیســت قیمت دقیق و 
مقطوع برای هر واحد مســکونی مشخص شود 
بلکه قــرار بر این اســت که برای هــر منطقه و 
محــدوده ای قیمت حــدودی تعیین شــود و 
تمام مشــاوران املاک مکلف به اجــراو رعایت 
 این قانون خواهند بود و اســتنکاف از قانون جرم 

محسوب می شود.  

مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید ایران از 
طی مراحل قانونی ساخت ۴ شهر جدید در کشور 
خبر داد و گفت: اگر منتظر منابــع دولتی برای 
شکل گیری شهرهای جدید باشیم، تحقق این امر 

۳۰ سال طول می کشد.
علیرضا جعفری از طی مراحل قانونی ســاخت ۴ 
شهر جدید خبر داد و اظهار کرد: در زمان حاضر 
۲۱ شهر جدید در کشور داریم که مراحل قانونی 
ساخت ۴ شهر جدید طی شــده و این تعداد به 
شــهرهای جدید اضافه شده اســت. بسیاری از 
نقاط هم برای ساخت شهرهای جدید در دست 
مطالعه و بررسی هستند. بنابراین برای پیشرفت و 
توسعه شهرهای موجود، باید اقداماتی انجام شود 
و شهرهای در آستانه شــکل گیری که در مرحله 
تولد هستند؛ به اصطلاح نسل دوم تلقی می شوند.

وی افزود: در شــهرهای جدید به نام »مهرگان«  

یا »تابناک« اقدامات مطالعاتی و امکان سنجی و 
توجه به طرح تفصیلی در آنها شکل گرفته و تاکید 
کرده ایم که باید زیرساخت های موردنیاز در این 
شهرها آماده شــود تا متقاضیان بتوانند در آنجا 

ساکن شوند که این اتفاق باید رقم بخورد.
وی تصریح کرد: در ارزیابی شکل گیری شهرهای 
جدیــد دو نــگاه وجــود دارد. یک نــگاه که در 
گذشته حاکم بوده و بیشتر در آن مسکن سازی 
مطرح بوده است، اما در این دوره صرفا به دنبال 
مسکن سازی نیستیم، بلکه به دنبال شهرسازی 
هستیم. این بدان معناست که باید در کنار ساخت 
مســکن، ســایر امکانات نظیر اماکن تفریحی، 
خدماتی، گردشگری، تجاری و تمام ابعاد توسعه 

شهر به صورت متوالی شکل بگیرد.
معاون وزیر راه  وشهرســازی یاد آور شد: مسکن 
حمایتی به عنوان رویکرد عملیاتی دولت به شمار 

می رود و در کارکردهای ســرانه ای و خدماتی و 
ارتقای کیفیت زندگی قطعاً باید به سمت مشارکت 
بخش خصوصی و ظرفیت های تامین ســرمایه 
برویم. جعفری یادآور شد: اگر منتظر منابع دولتی 
برای شکل گیری شهرهای جدید باشیم، تحقق 
این امر ۳۰ ســال طول می کشــد. بنابراین باید 
فرصت ها را فراهم کنیم تا بازار ســرمایه در این 

زمینه مشارکت داشته باشد. 
وی با اعلام اینکه امروز بالغ بــر 7۵ همت پروژه 
در قالب ۱۶۶ فرصت سرمایه گذاری در ۲۱ شهر 
جدید موجود تعریــف شــده و ظرفیت ها را در 
این حوزه شناســایی کرده ایم، اضافه کرد: از این 
7۵رقم، حدود ۵۰ همــت آورده دولت در قالب 
زمین و زیرساخت هایی است که شهرهای جدید 
آنها را فراهــم کرده اســت. همچنین ۲۵ همت 
توسط بخش خصوصی وارد اجرا پروژه ها می شود.

رئیس صنف جایگاهداران ســوخت کشور گفت: با 
موضوع قاچاق سوخت که اغلب بزرگ نمایی در این 
مورد و نسبت دادن آن به کولبران و جایگاهداران 
را شاهد هستیم نمی توان مردم را از سوخت محروم 
کرد. اســدالله قلیزاده با اشــاره به روند رو به رشد 
مصرف بنزین اظهار داشت: بررسی دقیق آمارها و 
رفتارشناسی مشتریان در طی دو دهه گذشته نشان 
می دهد در موضوع سوخت، از تولید تا انتقال و حمل 
و توزیع تا مصرف شرایط غیرعادی داریم و میانگین 
مصرف ۱۲۰ میلیون لیتر در روز بازهم افزایشــی 
خواهد بود و فصل ها و تاریخ ها فقط روند افزایش را 
کند یا تند می کنند، بنابرین منتظر کاهش نباشیم.

وی گفت: شرایط به گونه ای است که با مصرف بالای 
خودروها، عدم توزیع عادلانه یارانه سوخت، نحوه 
قیمت گذاری و سایر موارد مربوط، افق روشنی در 
این قضیه دیده نمی شود و تاخیر در انجام اصلاحات 

در رویه ها اوضاع را بدتر کرده است، از طرفی برخی 
طرح های اصولی هم وجود دارد که تعارض منافع ها 
مانع از اجرای آنها می شود و لزوم ورود مقامات ارشد 

دولت در این مساله ضروریست.
رئیس صنف جایگاهداران ســوخت کشور تصریح 
کرد: در بحــث قیمت گذاری، مــردم بیش از آنکه 
نگران قیمت بنزین باشند نگران تاثیر سنتی تغییر 
قیمت روی ســایر اقلام، کالاها و خدمات هستند 
و نیاز هســت که تدابیر اقتصادی بــرای این مورد 
اندیشیده شود تا هر ســالی که بحث تغییر قیمت 
به وجود آمــد، مردم نگران این مورد نشــوند. وی 
بیان داشت: بیشترین آسیب ها در اجرای طرح های 
سوخت و مسائل مربوط به توزیع و سهمیه بندی و 
بعضا طرح های عجیب و غریب متوجه جایگاه های 
سوخت است و حتی اگر مشــکلی در تاخیر ارسال 
فراورده به جایگاه ها در بخش بنزین یا گازوئیل هم 

داشته باشــیم اولین زیان متوجه مالکان و سپس 
مردم اســت که بابت این مورد و پرداخت زیان ها 
در حال رایزنی هستیم، البته عرض کنم تمام توان 
بخش های مختلف تولید، حمل و توزیع برای اینکه 
مشکلی در تامین و توزیع وجود نداشته باشد؛ به کار 
گرفته شده اســت که البته چون هر روز و هر ماه و 
هر فصل با تغییر در مصرف مواجهیم، پیش بینی و 
پشــتیبانی خصوصا در مقاطع خاص بسیار سخت 

است.
قلیزاده در ادامه به مظلومیت مردم استان های مرزی 
در موضوع سوخت اشاره کرد و گفت: در استان های 
مرزی طرح های مختلفی اجرا می شــود که عاملی 
بر ایجاد نارضایتی بین مردم و جایگاهداران شــده 
اســت، در این طرح ها تبعیض و روش های سلبی 
وجود دارد و جوابگوی دغدغه های مسئولین و مردم 

نیست و ادامه این روش ها فایده ای ندارد.

به گفتــه کارشناســان، 
ســاماندهی نحوه فعالیت 
بانک ها و موسســات مالی 
به ویژه مــواردی که دچار 
ناترازی شــده اند یکی از 
اولویت های کلیدی در اقتصاد ایران اســت. چهارم 
اردیبهشت بود که رئیس کل بانک مرکزی محمد 
رضا فرزین خبر از فرصت ۶ ماهه بانک های ناتراز و 
تورم زا برای اصلاح خود داد. ضرب الاجلی که فرزین 
در خصوص آن بیان کرد: بانک های ناتراز شش ماه 
فرصت دارند تا این معضل اصلــی خود را که تاثیر 
نامطلوبی در شــاخص های کلان اقتصادی دارد، 
برطرف کنند. اگر بانکی همواره ناترازی داشته باشد 
و در عین حال بخواهد به فعالیت خود ادامه دهد، 
به ناچار باید به ســمت تعیین تکلیف و انحلال آن 

بانک پیش برویم.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، ناترازی که 

سروش معاون سابق نظارت بانک مرکزی در رابطه 
با آن مطرح کرده بود؛ بانکی که ناتراز باشد در ابعاد 
مختلف تاثیر منفی در اقتصــاد می گذارد از جمله 
بحث مربوط به افزایش پایه پولی و رشد نقدینگی 
خارج از ضوابط است که نهایتا می تواند منجر به بروز 

تورم در اقتصاد شود.
در ادامه عباسپور کارشــناس اقتصادی گفته بود: 
ناترازی بانک ها علاوه بر تاثیر گذاری بر تورم به رکود 
تولید هم دامن می زند چرا که ناترازی سبب می شود 
شــبکه بانکی پویایی خود را در بخش فعالیت های 
تولیدی و اقتصادی نداشته باشــد و این منجر به 
تعمیق رکود می شــود. بانک های ناتــرازی که نه 
تنها شــرایط خود را بهبود نمی دهند بلکه با خلق 
پول منجر به تشدید تورم هم می شوند که در این 
خصوص فرزین می گوید: بانکی یک سال پشت سر 
هم اضافه برداشت داشته است یعنی با پول دیگران 

بانک را اداره می کند و دائما خلق پول دارد.
در نهایت هم ۹ مهــر بود کــه در مجمع عمومی 
فوق العاده موسسه اعتباری توســعه، انحلال این 

موسسه و آغاز فرآیند تصفیه آن تصویب شد بعد از 
آن نیز وزارت اقتصاد اعلام کرد امسال سه موسسه 

اعتباری و یک بانک خصوصی منحل خواهند شد.
انحلالی که اصغر بالسینی کارشناس امور بانکی و 
ارزی هم در خصوص آن به باشگاه خبرنگاران جوان 
گفت: ساماندهی نحوه فعالیت بانک ها و موسسات 
مالی به ویژه مــواردی که دچار ناترازی شــده اند 
یکی از اولویت های کلیدی در اقتصاد ایران اســت 
که آثار و تبعات این ســاماندهی عملا متغیر های 
کلان اقتصادی را تحت تاثیر قرار می دهد و به بهبود 

فضای اقتصادی حتما کمک بزرگی خواهد کرد.
او افزود: در این خصوص بانــک مرکزی با توجه به 
شناخت دقیق از وضعیت نظام بانکی به عنوان نهاد 
تصمیم گیرنده در خصوص بانک ها و موسســات 
مالی که دچار ناترازی هایی هســتند موضوع را به 
جد در دستور کار خود قرار داده است و عملا یکی از 
اولویت های مهم بانک مرکزی در زمان ریاست آقای 
فرزین ساماندهی نظام بانکی بویژه بانک های ناتراز 

و مدیریت کارآمد در حوزه بازار ارز است.

این کارشناس امور بانکی و ارزی اظهار کرد: اما این 
که نحوه مواجهه بانک مرکزی بــا بانک های ناتراز 
باید چگونه باشد بسیار حائز اهمیت است ما تجربه 
بدی در دهه ۹۰ شمســی در خصوص ساماندهی 
موسسات مالی و اعتباری دچار مشکل داشتیم که با 
تحمیل هزینه های بسیار سنگین بر اقتصاد )بین ۳۰ 
تا ۵۰ هزار میلیارد تومان منابع بانک مرکزی برای 
ساماندهی در آن دهه هزینه شد( همراه بود و عملا 
از طریق پایه پولی و از جیب مردم هزینه ناترازی آن 

موسسات پرداخت شد.
بالسینی گفت: روش پیش پا افتاده برای مواجهه با 
بانک ها و موسسات ناتراز برخورد به شیوه دهه ۹۰ و 
از طریق پایه پولی است که در اصطلاح اقتصادی به 
آن روش نجات از بیرون می گویند یعنی منابع مالی 
دولتی برای موسسات دچار مشکل برای خروج از 
وضعیت بحران پرداخت می شود که روش پرهزینه 

و ناکارآمدی است.
او افزود: روش دیگر این است که لزومی ندارد، بانک 
مرکزی و یا نهاد های متولی هزینه این دســته از 
بانک ها را پرداخت کنند و منطقی تر این است که 
از طریق روش هایی مانند فروش، انحلال یا نجات 
از درون کار پیگیری شــود به این معنــا که بانک 
مرکزی از طریق سیاست گذاری و ورود به ساختار 
ترازنامه ای این بانک ها و موسسات مشکلات آن ها 
را شناسایی کند اگر دارایی مازاد دارند از آن استفاده 

شود اگر ناترازی آن ها به دلیل ساختاری است که 
نمی توانند فعالیت مولد داشته باشند، این ساختار 
اصلاح شــود که روش مطلوب تر، کارآمد تر و البته 
سخت تری است و بانک مرکزی برای پیاده سازی 
این روش نیازمند دقت زیاد و مدیریت جدی است.

بالیسنی بیان کرد: خوشــبختانه در دوران ریاست 
آقای فرزین بــر بانک مرکــزی روش دوم یعنی از 
طریق کنتــرل مقداری ترازنامــه بانک ها در حال 
پیگیری است و بانک هایی که ناتراز هستند به سمت 
ترازی هدایت می شــوند و اگر واقعا برای برخی از 
بانک ها و موسســات چاره ای به جز انحلال وجود 
نداشته باشد در نهایت به سمت انحلال می روند که 
در این زمینه اکنــون ارزیابی های بانک مرکزی در 
حال انجام است و قطعا آن چه به صلاح اقتصاد کشور 
است در این خصوص تصمیم گیری خواهد شد. این 
برنامه نجات از درون به عنوان یک روش که در حال 

پیگیری است راهی با اثرگذاری زیاد خواهد بود.
ناترازی شــبکه بانکی که البته به گفته رئیس کل 
بانک مرکزی نمی توان برای همه بانک ها یک نسخه 

مشــابه پیچید. مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی گزارشی را منتشــر کرد از بانک آینده به 
عنوان ناترازترین بانک نام برد. بر اساس این گزارش، 
شاخص و نماگر های این بانک مانند، اضافه برداشت 
۸۰ هزار میلیارد تومانی تا انتهای خردادماه ۱۴۰۲، 
سهم بالای مطالبات مشکوک الوصول، زیان ۳۹.۲ 
هزار میلیارد تومانی در سال ۱۴۰۱، نسبت کفایت 
سرمایه منفی ۱۴۰ درصدی در سال ۱۴۰۱، نشان 
دهنده ساختار معیوب درآمد- هزینه ای و ناترازی 
دارایی- بدهی است؛ از این رو، اقدام هایی همانند 
تجدید ارزیابی، بهبودی ایجاد نخواهد کرد و بانک 
قابلیت احیا از محل تجدید ارزیابی دارایی ها ندارد.
همچنین بانک آینده روزانه بیش از ۱۱۸ میلیارد 
تومان ضرر می کند و در بهار بیش از ۲۳ هزار میلیارد 
تومان اضافه برداشت از بانک مرکزی داشته است.  
حالا باید منتظــر ماند و دید رونــد اقدامات بانک 
مرکزی در برخورد با بانک های ناتراز چگونه ادامه 
خواهد داشــت؟ ناترازی که ثمره ای جز تورم برای 

چرخه اقتصادی کشور نخواهد داشت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

شبکه بانکی از سرمایه گذاری در بخش های مولد حمایت مالی کند

ساماندهی فعالیت موسسات مالی ناتراز

منتظر کاهش مصرف روزانه بنزین نباشیدتعریف ۷۵ همت پروژه در شهرهای جدید

هدف گذاری صادرات یک میلیارد دلار کیف و کفش 

ساماندهی ۶۵۳ بنگاه املاک فاقد مجوز در پردیس

قیمت ها در بازار مسکن دولتی می شوند

سرمایه گذاری بانکها در بخش  مولد 
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

ایران به عنوان مبدع قانون بانکداری اسلامی به اسم قانون عملیات بانکی بدون ربا در سال شصت و دو 
را راه اندازی کرد. ما به عنوان ابداع کننده بانکداری اســلامی در دنیا شناخته شدیم. متاسفانه قانون 
عملیات بانکی بدون ربا باید راه اندازی می شد تا این ناترازی ها اتفاق نیفتد. قانون بانکداری اسلامی 

باید جایگزین قانون عملیات بانکداری بدون ربا شود.
بانکها خلق اعتبار می کنند و این اقدام شبهه ربا دارد. این اقدام قانونی نیست و اضافه برداشت خلاف 
شرع است. بانک های خصوصی هم کار غیرقانونی می کنند. چون مجوز تاسیس بانک یک حق عمومی 

است و دادن حقوق عمومی به اشخاص حقیقی کار غیرقانونی است.
تمامی این اقدامات خلاف قانون است. خلق اعتبار باید تعدیل شود. بانکها باید با توجه مانده حقیقی 
خود تسهیلات بدهند. تسهیلات باید به بخش مولد برود. مجوز بانکهای خصوصی باید به مجوز بانکهای 
تعاونی تغییر یابد. بنابراین بانک خصوصی از نظر شــرعی غیرقانونی است. باید در این رابطه اقدامات 

مناسب انجام شود.
بانکهای خصوصی بیشتر به سهامداران خود تســهیلات می دهند و بخش مولد سهمی در تسهیلات 
بانکهای خصوصی ندارد. بانکها در حال بنگاه داری هستند. املاک زیادی دارند و با خرید و فروش آنها 

پول های کلان به جیب می زنند. پاداش های میلیاردی به هیات مدیره ها تعلق پیدا می کند. 
امروز بانکها خود عامل تورم شده اند. به نرخ تورم دامن می زنند. فاکتور سازی های صوری دارند. اقدامات 
غیرقانونی بسیاری در شبکه بانکی در حال وقوع است. شبکه بانکی روی اقدامات غیرقانونی خود کلاه 

شرعی می گذارد.
اشخاصی که طرح بانکداری اســلامی را در مجلس نهم تهیه کردند در مجلس دهم و یازدهم حاضر 
نیستند. قرار بود این طرح در مجلس مطرح و تصویب شود و جایگزین قانون عملیات بانکی بدون ربا 

شود. اما متاسفانه تا به امروز خبری از از اجرای بانکداری اسلامی نیست.



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2886 چهار شنبه 26 مهر ماه1402
www.kASBOkARNEwS.iR

آخر
 کسب و کار

لینکدین کارمندان بیشتری را اخراج می کند
لینکدین اعلام کرد ۶۶۸ کارمند در تیم های مهندسی، استعداد یابی و مالی خود را 
اخراج می کند. این دومین مرحله از فرایندهای اخراج نیروی کار شبکه اجتماعی 
در سال جاری میلادی است و در بحبوحه کاهش درآمدهای مالی آن انجام می 
شــود. چنین اخراجی، بیش از ۳ درصد نیروی کار ۲۰ هزار نفری این شرکت را 
شامل می شــود و جمع دیگری از متخصصان را به نیروهای تازه اخراج شده در 

صنعت فناوری اضافه می کند.
لینکدین در یک پســت وبلاگی نوشت:در حالیکه ســاختارهای سازمانی خود 
را تغییر می دهیم، به ســرمایه گــذاری در اولویت های اســتراتژیک در آینده 
ادامه خواهیم داد. در نیمه نخســت ســال جاری میلادی و در صنعت فناوری 

۱۴۱۵۱۶کارمند اخراج شدند. حال آنکه سال قبل این رقم ۶هزار نفر بوده است.
لینکدین از طریق فــروش تبلیغات و دریافــت حق اشــتراک از کاربران برای 
فرایندهای استخدام و متخصصانی که از شــبکه برای یافتن کاندیداهای شغلی 
مناسب اســتفاده می کنند، درآمد زایی می کند. در سه ماهه چهارم سال مالی 
۲۰۲۳ میلادی درآمد لینکدین در مقایسه سالانه ۵ درصد افزایش یافته، حال آنکه 

این شاخص در سه ماهه قبل از آن ۱۰ درصد رشد کرده بود.
به گفته مایکروسافت رکود در فرایند اســتخدام و همچنین کاهش بودجه های 
تبلیغاتی شرکت ها به ضرر لینکدین بوده است. هرچند این شبکه اجتماعی با ۹۵۰ 
میلیون کاربر، شاهد رشد تعداد آنها بوده است. لینکدین در ماه می تصمیم گرفت 

۷۱۶ شغل در بخش های فروش، عملیات و پشتیبانی را اخراج کند.

فرصت استفاده از پلتفرم های خارجی برای افزایش صادرات 
رییس سازمان توســعه تجارت ایران با تاکید بر اینکه باید از پلتفرم های خارجی 
برای افزایش صادرات استفاده کنیم، گفت: اکنون فرصت و ظرفیتی خوبی برای 
اتصال پلتفرم های داخلی به خارجی فراهم شده است تا بتوانیم محصولات ایرانی 

را در بستر این پلتفرم های خارجی به فروش برسانیم.
»مهدی ضیغمی« در در همایش روز ملی تجارت الکترونیکی اظهار داشت: در یک 
سال گذشته با چند پلتفرم خارجی مانند جی دی، وی چت، تیک تاک و یوجان 
مذاکره کردیم و توانستیم یک توافق امضا کردیم. وی افزود: در نمایشگاه ماه قبل 
توانستیم چهار محصول خوراکی مانند زعفران و گلاب را در این پلتفرم ها ثبت و 
ارائه کنیم. این فرصت بسیاری خوبی برای ورود محصولات ایران به پلتفرم های 

خارجی است.
معاون وزیر صمت گفت: فرصت دیگر ظرفیتی است که می توان پلتفرم های داخلی 
را به خارجی متصل کرد. امســال در پاویونی که چین برگزار می شود یک غرفه 
۲ هزار متری داریم. یکی از مهم تریــن بخش های این غرفه نیز به تجارت آنلاین 
اختصاص دارد که فرصت خوبی است تا پلتفرم های دیجیتال ایرانی به عنوان مراکز 

تجاری )emc( حضور داشته باشند.
ضیغمی ادامه داد: به جای اینکه با تک تک شرکت ها در ارتباطا باشیم باید شرکت ها 
به عنوان نماینده ایران بخش قابل توجهی از برندها باشــند و مسائل را پیگیری 

کنند تا کارها با سرعت بیشتر انجام شود.
وی تصریح کرد: سازمان توســعه تجارت دریچه ای را با کشــورهای افریقایی، 
شرق و جنوب شــرق آســیا و آمریکای لاتین باز کرده اســت تا برنامه توسعه 
پلتفرمی خــود را پیش ببرد و این آمادگــی را داریم که بتوانیــم برای صادرات 
محصولات کشــور در پلتفرم های خارجی زمینه ارتبــاط را برقرار کنیم. رییس 
سازمان توســعه تجارت ایران گفت: برنامه ما این اســت که بخش قابل توجهی 
از هزینه های شرکت در نمایشــگاه های بزرگ دنیا را با همکاری معاونت علمی 
 پرداخت کنیم تا مجموعه های مختلف بتوانند به راحتی در نمایشــگاه ها حضور 

داشته باشند.
ضیغمی تاکید کرد: سازمان توسعه تجارت وظیفه دارد تا در بحث تسهیل گری 
تجارت با شــرکت ها و کشــورهای خارجی بسترســازی و زیرســاخت را برای 
صادرکنندگان فراهم کند. وی گفت: برای افزایش ارزش کالاهای صادراتی لازم 
است تا از بستر پلتفرمی استفاده کنیم که از طریق آن بتوانیم محصول نهایی را به 
دست مصرف کننده برسانیم. این کار در تمام جهان انجام می شود، اما ایران به علت 

تحریم ها و همچنین غفلت در این موضوع تا حدودی عقب است.

»دانای ایران«، بستر جدید اثرگذاری نخبگان 
رئیس بنیاد ملی نخبگان ابراز امیدواری کرد با اجرای طــرح »دانای ایران« که 
امروز در سیزدهمین همایش نخبگان رونمایی شد، زمینه حمایت از دانش آموزان 
مســتعد مناطق محروم و ایجاد بســتری جدیدی برای اثرگذاری هر چه بیشتر 

نخبگان در سطوح مختلف فراهم شود.
به گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، »ســیزدهمین همایش ملی نخبگان« امروز دوشنبه 
۲۴ مهرماه با حضور سید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری اسلامی ایران، روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و رئیس 
بنیاد ملی نخبگان، سیدسلمان سیدافقهی، قائم مقام بنیاد ملی نخبگان و جمعی 
از نخبگان و استعدادهای  برتر با شعار »نخبگان، پیشــران پیشرفت« و با هدف 
آشناسازی نخبگان با دســتاوردها و فرصت آفرینی برای هم افزایی هرچه بیشتر 
نخبگان و استعدادهای برتر با یکدیگر در مرکز همایش های نورالرضا )ع( تهران 

برگزار شد.
دهقانی در ابتدای این مراســم طی ســخنانی تاکید کرد: یکی از اساسی ترین 
موضوعاتی که رییس جمهور همواره از بنده پیگیــری می کنند، امور مربوط به 

نخبگان است، چرا که نخبگان، پیشران موتور پیشرفت کشور هستند.
وی افزود: طی دو سال گذشته ســعی کردیم که برنامه های تحولی متعددی را 
اجرا کنیم که برنامه »با استادت ببین!« یکی از این  آن ها بود. در قالب این برنامه، 
دانشجویان به منظور آشنایی با توان و پیشرفت های داخلی، همراه با اساتید خود از 
شرکت های دانش بنیان، صنایع و دستاوردهای متخصصان داخلی بازدید می کنند. 
طرح توسعه هسته های مسئله محور احمدی روشن نیز از برنامه های دیگری است 
که در آن، حل مسائل احصا شده در دستور کار اساتید و دانشجویان قرار می گیرد.

دهقانی با بیان اینکه در بنیاد ملی نخبگان تلاش بســیاری شده که در راستای 
عمل به فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی، زمینه و بستر افزایش اثرگذاری 
نخبگان در کشور فراهم شود، گفت: زمینه های اثرگذاری مختلفی برای نخبگان 
وجود دارد که طرح جذب اســتعدادهای برتر و  نخبه در دستگاه های اجرایی از 

جمله آن هاست.
رئیس بنیاد ملی نخبگان در عین حال با ابراز تأسف از این که بنیاد در طول سال 
های گذشته به یک نهاد صنفی تبدیل شده که از قشری حمایت می کند، گفت: 
نخستین اشتباه این است که نخبگان را از مردم عادی جدا کنیم. بنیاد نخبگان 
باید به نهادی سیاست گذار در عرصه نخبگان بدل شود، چرا که در کشور نهادهای 

حمایت گر صرف دیگری وجود دارد.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در ادامه افزود: بهترین 
روش برای شناسایی نخبگان، شناسایی ایشــان توسط خود مردم است، چراکه 
شناسایی نخبگان به صورت خوداظهاری کامل نیست. این که صرفا به مولفه ای 
مثل کنکور نیز توجه کنیم، مناسب نیست، ما بر اساس آمار حداقل ۷۰۰ هزار نخبه 
در ایران داریم که تنها ۶۰ هزار نفر از آن ها شناســایی شده اند. دهقانی در پایان 
گفت: امیدوارم امروز با رونمایی از طرح »دانای ایران« عرصه جدیدی فراهم شود 

تا زمینه اثرگذاری نخبگان در سطوح مختلف افزایش پیدا کند.

اخبار

رییــس بنیاد ملــی نخبگان 
گفت: بعد از بیانات رهبری در 
سال گذشــته، جذب نخبگان 
در دســتگاه اجرایی کشــور 
و همین طــور جریــان جذب 
نخبگان در هیات علمی دانشــگاه ها سرعت گرفت. روح 
الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمــی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان در 
یک گفت و گوی تلویزیونی پیش از آغاز دیدار رهبر انقلاب 
با نخبگان و سرآمدان علمی کشور اظهار کرد: افتخار داریم 
به رسم هرسال در آغاز شروع سال تحصیلی به همراه جمع 
حدود هزار نفری از نخبگان کشــور با رهبر انقلاب دیدار 
کنیم. معاون علمی رئیس جمهور افزود: طیف متعددی 
از نخبگان کشور شــامل برگزیدگان کنکور، برگزیدگان 
المپیادها، استادان جوان، برگزیدگان جایزه های علوم و 
فناوری، شرکت های دانش بنیان و تمام کسانی که به نحوی 
مستعدین و نخبگان حوزه علم و فناوری در کشور هستند 
در یک فرایندهایی برای حضور در ایــن برنامه ثبت نام 

می کنند و بر مبنایی امتیازاتی که دارند انتخاب می شوند.
دهقانی ضمن بیان این مطلب که هر سال از بیانات رهبر 
انقلاب در این دیدار استفاده می کنیم و نقشه راه یکساله 
ما در حوزه نخبگان همیشه با این دیدار تعیین می شود، 
گفت: یکی از نکاتی که وجود دارد، سخنان نخبگان در این 
دیدار و بیانات رهبر انقلاب پس از آن است که بعد از دیدار 

دســته بندی و بعد از آن وارد مرحله اجرا می شود. وی در 
ادامه خاطرنشان کرد: یکی از اقداماتی که از سال گذشته 
سرعت گرفت، موضوع استفاده از نخبگان در دستگاه های 
اجرایی کشــور، جذب و انتخاب آن ها در دستگاه اجرایی 
کشور و همین طور سرعت گرفتن جریان جذب نخبگان 

در هیأت علمی دانشگاه ها بود.
رئیس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: رهبر انقلاب توصیه ها و 
درخواست هایی به شکل خاص در حوزه های کلان کشور 
مثل معدن، کشاورزی و… داشتند که برای آن ها در حوزه 
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری برنامه ریزی شده 

و از چند ماه گذشته در دست اجراست.
در همین زمینه سرپرست معاونت سرآمدان و نخبگان بنیاد 
ملی نخبگان با اشاره به تعلل برخی دستگاه ها برای جذب 
و برگزاری دوره توانمندسازی برای آن ها گفت: براساس 
فراخوان قبلی جذب، برای ۳۵۰ نفر کداستخدامی صادر 
شد. یاسین کیخا درباره آخرین وضعیت جذب نخبگان 
در دستگاه ها براســاس فراخوان ســال گذشته توضیح 
داد و گفت: در فراخوان ســال گذشــته، مجموعاً ۷ هزار 
متقاضی درخواست دادند که بعد از بررسی رزومه، امتیاز 
بندی و اعتبارســنجی، هزار و ۲۰۰ نفر برای استخدام در 
دستگاه های اجرایی انتخاب و برگزیده شدند. وی افزود: از 
مجموع ۷ هزار متقاضی، ۶۰ درصد آقا و ۴۰ درصد خانم 
بودند و قالب افراد متقاضی دکتری تخصصی داشــتند و 
سایرین تحصیل کرده در مقاطع دکتری حرفه ای، ارشد 
و کارشناســی بودند؛ همچنین میانگین ســنی آقایان 
متقاضی ۳۳ سال و خانم ۳۵ سال بود. سرپرست معاونت 
سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان افزود: افراد برگزیده 

به کانون ارزیابی معرفی و برای آن هــا اصطلاحاً نیم رخ 
شخصیتی استخراج و چند مرحله مصاحبه علمی برگزار 
شد. وی با اشــاره به اینکه تاکنون ۳۵۰ نفر از برگزیدگان 
به سازمان های تابعه معرفی و کد اســتخدامی دریافت 
کرده اند، خاطرنشــان کرد: برای برگزیــدگان پیش از 
دریافت کد استخدامی دوره توانمندسازی برگزار می شود 
 منتها هنوز بــرای ۸۰۰ نفر باقی مانده ایــن دوره برگزار

 نشده است.
کیخا با اشاره به عدم همکاری برخی دستگاه ها برای تعیین 
تکلیف نهایی نخبگان برگزیده گفت: به طور مثال برخی 
دستگاه ها مانند سازمان بنادر و سازمان اداری و استخدامی 
همکاری خوبی داشتند و افرادی که به آنها معرفی شدند 

در دستگاه جذب و جایابی شدند اما برخی دیگر همکاری 
نکردند و ما در تلاش هستیم دستگاه ها را برای برگزاری 
دوره های توانمندساز با قید فوریت مجاب کنیم چرا که 

بچه ها بلاتکلیف هستند.
وی ادامه داد: همچنین برخی از نخبگان که به دستگاه ها 
معرفی شده اند هنوز نتوانســته اند در دستگاه مربوطه 
در جایگاه مناســب خود قرار بگیرند. سرپرست معاونت 
سرآمدان و نخبگان بنیاد ملی نخبگان افزود: دستگاه ها 
می توانند در صورتی کــه فرد واجد شــرایط لازم برای 
یک جایگاه شغلی نباشــد به بنیاد معرفی و ما براساس 
 اولویت بندی های خود فرد به دستگاه دیگری او را معرفی 

خواهیم کرد.

رییس بنیاد ملی نخبگان مطرح کرد؛

تسریع در جذب نخبگان در دستگاه ها 
News kasbokar@gmail.com

طبق گزارش جدید اسپید تست در ماه سپتامبر جایگاه 
ایران در رده بندی اینترنت موبایل ۳ و اینترنت ثابت یک 
پله سقوط کرده است. گزارش جدید اسپیدتست درباره 
میانه سرعت اینترنت موبایل و ثابت جهان منتشر شد. 
طبق این گزارش میانه سرعت اینترنت موبایل جهان 
در ماه سپتامبر ۴۷.۸۲ و اینترنت ثابت ۸۵.۳۱ مگابیت 

برثانیه بوده است.
طبق این گزارش میانه ســرعت اینترنت موبایل ایران 
۳۱.۶۷ مگابیت برثانیــه و جایــگاه آن در رده بندی 
کشورهایی با بیشترین ســرعت اینترنت موبایل رتبه 
۷۵ اســت که نســبت به ماه قبل ۳ پله سقوط کرده 
است. از سوی دیگر میانه سرعت اینترنت ثابت کشور 
۱۱.۶۶ مگابیت برثانیه است و جایگاه آن در رده بندی 

اسپیدتست با یک پله سقوط رده ۱۵۳ است.
این در حالی است که در ماه گذشته میلادی) آگوست( 
میانه سرعت اینترنت موبایل ایران ۳۱.۳۳ و اینترنت ثابت 

۱۱.۹۲ مگابیت برثانیه بوده اســت. جایگاه ایران در رده 
بندی کشورهایی با بیشترین اینترنت موبایل و ثابت به 
ترتیب ۷۲ و ۱۵۲ بوده اســت. به عبارت دیگر، با وجود 
افزایش میانه سرعت اینترنت موبایل و ثابت در جهان، این 

شاخص ها در ایران همچنان روندی نزولی داشته است.
در رده بندی کشــورهایی با بیشــترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل رده نخست و دوم مانند ماه آگوست به 
ترتیب به امارات متحده عربی)۲۱۱.۵۸مگابیت برثانیه( 

و قطر )۱۸۷.۵۵ مگابیت برثانیه( تعلق دارد.
دررده های ســوم و چهــارم به ترتیب چیــن با میانه 
ســرعت اینترنت موبایل ۱۶۷.۹۸ و کویــت با میانه 
ســرعت ۱۶۱.۶۶ مگابیت برثانیه قــرار دارند. جایگاه 
چین در ایــن رده بندی ۲ پله رشــد و کویت یک پله 
سقوط کرده است. در رده پنجم، ششم و هفتم به ترتیب 
ماکائو)۱۵۱.۹۴مگابیت برثانیه(، نروژ)۱۴۳.۴۴مگابیت 
برثانیه( و ایسلند) ۱۳۱.۶۲مگابیت برثانیه( قرار دارند. 

جایگاه ماکائو در این فهرست نســبت به ماه آگوست 
۳پله رشد، نروژ ۲ پله سقوط و ایسلند ۲ پله رشد کرده 
است. در رده هشــتم نیز بلغارســتان با میانه سرعت 
اینترنت موبایل ۱۲۸.۸۳ مگابیــت برثانیه قرار دارد و 
جایگاه آن در رده بندی نســبت به ماه گذشته ۷ پله 

رشد کرده است.
از سوی دیگر دانمارک)۱۲۷.۵۰مگابیت برثانیه( و کره 
جنوبی)۱۲۱.۰۷ مگابیت برثانیه( بــه ترتیب در رده 
های نهم و دهم کشــورهایی با بیشترین میانه سرعت 
اینترنت موبایل در جهان قرار دارند. البته باید اشــاره 
کرده جایگاه هریک از این کشورها در رده بندی ۳ پله 

سقوط کرده است.
در رده بندی کشــورهایی با بیشــترین میانه سرعت 
اینترنت ثابت هنگ کنگ با پله رشــد در رده نخست 
قرار دارد. میانه ســرعت اینترنت ثبت برای این کشور 
۲۵۶.۱۷مگابیت برثانیه اســت. در رده دوم سنگاپور 

با میانه ســرعت ۲۵۹.۱۱ مگابیت برثانیه قرار دارد و 
جایگاه آن در رده بندی نســبت به مــاه قبل یک پله 
سقوط کرده است. نکته جالب در رده بندی کشورهایی 
با بیشترین میانه ســرعت اینترنت ثابت آن است که 
جایگاه ۸ کشور دیگر در رده های نخست این رده بندی 

نسبت به ماه قبل هیچ تغییری نکرده است.
در رده سوم و چهارم به ترتیب شیلی)۲۴۶.۳۹مگابیت 
برثانیه( و امــارات متحده عربــی) ۲۳۱.۹۸مگابیت 
برثانیــه ( قــرار دارنــد. در رده پنجــم، ششــم و 
۲۱۹.۱۰مگابیــت  تایلند) ترتیــب  بــه  هفتــم 
برثانیــه(  ۲۱۳.۷۵مگابیــت  آمریکا) برثانیــه(، 
قــرار  برثانیــه(  ۲۱۲.۹۲مگابیــت  چیــن)  و 
دارنــد. پــس از آن در رده هــای هشــتم ، نهــم و 
دهــم بــه ترتیــب دانمارک)۲۰۴.۴۹مگابیــت 
برثانیــه(، اســپانیا)۱۸۸.۴۹مگابیت برثانیــه( و 

ایسلند)۱۸۷.۵۷مگابیت برثانیه( قرار دارند.

رییس صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: این صندوق 
آماده حمایت از شــرکت های دانش بنیان برای حضور 

این شرکت ها در بازار کشور امارات است. 
به گزارش صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر محمد 
صادق خیاطیان کــه بــرای بازدیــد از پاویون های 
شرکت های ایرانی در نمایشگاه جیتکس ۲۰۲۳ عازم 
امارات شده اســت، صبح امروز دوشــنبه در دیدار با 
سرکنسول ایران در دبی، ضمن تشریح توانمندی های 
شــرکت های دانش بنیــان ایرانی در حــوزه  فناوری 
اطلاعات اعلام کرد: صندوق نوآوری آماده فراهم سازی 
شرایط برای حضور شرکت های دانش بنیان ایرانی در 

بازار کشور امارات است.
خیاطیان در ادامه با تاکید بر اینکه دولت ســیزدهم 
اهتمام بسیار جدی  بر توسعه اقتصاد دانش بنیان دارد، 
تصریح کرد: جهت گیری دولت مبتنی بر توسعه فناوری 
و افزایش سهم اقتصاد دانش بنیان است، چنانکه دولت 
در برنامه هفتم توســعه نیز تاکید کرده است که سهم 
اقتصاد دانش بنیان از تولید ناخالص داخلی باید از یک 

درصد به ۷ درصد افزایش پیدا کند.

وی افــزود: اهتمام دولت بــه حــوزه دانش بنیان به 
قدری اســت که حتــی رییس جمهور در ســفرهای 
خارجــی ســهم عمــده مذاکــرات خود بــا طرف 
خارجــی را بــه ارائــه توانمندی های شــرکت های 
دانش بنیــان و محصولات فناورانه کشــور اختصاص 
می دهد. در این مبنــا جهت گیری عمده و درســت 
 دولت، حضور محصــولات دانش بنیــان در بازارهای 

بزرگ جهانی است.
رییس صندوق نــوآوری و شــکوفایی در ادامه ضمن 
تشــریح خدمات این صندوق به شــرکت های دانش 
بنیان و فناور، اظهار کرد: وظیفه ما در صندوق نوآوری 
به عنوان مهم ترین نهاد تامین مالی فناوری در کشور، 
فراهم کردن شرایطی برای توانمندسازی شرکت های 
دانش بنیــان و حمایت های مختلف از آن هاســت. از 
جمله اقدامات صندوق در اینبــاره حمایت از حضور 

شرکت های دانش بنیان در بازارهای صادراتی است.
خیاطیان در ادامه از کنســول ایران در دبی خواست 
زمینه های فناوری مورد نیاز در کشور امارات را احصا و 
به صندوق نوآوری معرفی کند و گفت: بازار امارات برای 

شرکت های دانش بنیان کشور بسیار پرظرفیت است و 
صندوق نوآوری نیز شرکت های توانمندی که ظرفیت 
حضور در این بازار را دارند معرفی کرده و اقدامات لازم 
جهت پوشش و حمایت از حضور این شرکت ها در بازار 

امارات را فراهم می کند.
رییس صندوق نوآوری و شکوفایی در پایان تاکید کرد: 
خوشــبختانه صندوق کارگزارانی دارد که می توانند 
در زمینه های مختلف حضور شرکت های دانش بنیان 
در بازارهای کشــورهای دیگر را فراهم کند و برنامه ما 
این اســت که با همکاری این کارگزاران راه ورود این 

شرکت ها به بازار امارات را فراهم کنیم.
دکتر مصطفــی زمانیان، عضو هیــات عامل صندوق 
نوآوری و شــکوفایی نیــز در این جلســه اظهار کرد: 
ماموریت صندوق به حوزه تســهیلگری در راســتای 
توسعه زیســت بوم دانش بنیان اختصاص دارد و برای 
انجام این ماموریت ابزارهای مناســبی را تعریف کرده 
است. در سنوات اخیر تا امروز صندوق نوآوری توانسته 
اســت بیش از ۴۵ هزار میلیارد تومان حمایت مالی از 
شرکت های دانش بنیان به عمل آورد. همچنین صندوق 

انعطاف بالایی دارد تا در شــرایط متفــاوت امکاناتی 
برای خلق فرصت جدید در راســتای توسعه فعالیت  

شرکت های دانش بنیان فراهم کند.
وی افزود: نمایشگاه جیتکس فرصتی برای شرکت های 
دانش  بنیان به وجود آورد که این شرکت ها ظرفیت های 
بــازار امارات را بشناســند. مــا از هــر اقدامی جهت 
ایجاد فرصت مناســب برای تاســیس دفتر خدمات 
توانمندسازی کسب و کار دانش بنیان فروگذار نخواهیم 

کرد.
عضو هیات عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی تاکید 
کرد: بسیاری از شرکت های دانش بنیان کشور از نظر 
فنی به پیشرفت های بســیار چشمگیر و قابل توجهی 
دست یافته اند و محصولات آن ها می تواند برای بسیاری 

از کشورها جذابیت داشته باشد.
در این نشست همچنین محمد سلیمانی، سرکنسول 
ایران در دبی بر ظرفیت های بــازار امارات تاکید کرد 
و افزود: محصــولات دانش بنیــان ایرانــی می تواند 
جذابیت های بسیاری برای مشــتریان بالقوه اماراتی 

داشته باشد.

سرپرســت دانشــگاه صنعتــی امیرکبیــر گفت: در 
اجرای طــرح جامع آموزش مهندســی تمهیداتی در 
نظر گرفته شده اســت تا زمینه های مهارتی در کنار 
زمینه های علمی تقویت شــود و به تسهیل پیوستن 
دانش آموختگان به بــازار کار کمک کند. دانشــگاه 
صنعتی امیرکبیر با نزدیک به ۷۰ ســال پیشــینه با 
۱۸ دانشکده مشــتمل بر دانشــکده های قدیمی )۶ 
دانشــکده(، و دانشــکده های جدید مانند مهندسی 
پزشکی و غیره دانشــکده های سنتی و تخصصی ویژه 
مثل مهندســی پلیمــر، هوافضا و مهندســی نفت از 
دانشگاه های صنعتی و سطح یک کشور است که حدود 
 ۱۴ هزار دانشجو در مقاطع مختلف و بیش از ۴۰ هزار 

دانش آموخته دارد.
به گفته سرپرســت این دانشــگاه در حال حاضر هزار 
و ۵۰۰ دانشــجوی نخبه اســتعدادهای درخشــان و 
المپیادی در دانشگاه صنعتی امیرکبیر حضور دارند، 
همچنین ۳۲۲ دانشــجو از ۱۳ کشــور در دانشگاه و 

پردیس های مختلف آن )ماهشهر، گرمسار، بندرعباس 
و کیش( تحصیل می کنند که شــامل ۱۸۹ دانشجو 
در مقطع کارشناســی، ۸۹ نفر ارشد و ۴۴ نفر دکتری 
است، همچنین ۲۴ دانشــجوی رتبه برتر در المپیاد 
 علمی دانشــجویی مشــغول بــه تحصیــل در این 

دانشگاه هستند.
دانشگاه صنعتی امیرکبیر بر اســاس ارزیابی و اعلام 
وزارت علــوم، در ۱۴ رشــته از جمله برق، شــیمی و 
نســاجی قطب علمی )بالاترین ســطح تخصص در 
یک زمینه( اســت و علاوه بر ســاختمان پارک علم 
و فنــاوری در خیابــان ولیعصر، یک ســاختمان هم 
در شــهریار برای توسعه شــرکت های دانش بنیان و 
واحدهای فناور اختصاص داده اســت. رشــد فناوری 
و شرکت های دانش بنیان وابســته به این دانشگاه در 
پنج سال اخیر نشــان می دهد در این مدت ۵۰ درصد 
واحدهای فناور، نرخ اشــتغالزایی ۴۵ درصد و فروش 
شــرکت ها ۶۵ درصد افزایــش یافته اســت و اکنون 

 ۵۷ واحد فناور و ۲۹ شــرکت دانش بنیــان در پارک 
مستقر هستند.

علیرضا رهایی با حکم وزیر علوم از ۲۹ مرداد ۱۴۰۲ به 
سمت سرپرست دانشــگاه صنعتی امیرکبیر منصوب 
شده اســت. وی پیشــتر نیز در ســال های ۱۳۷۵ تا 
۱۳۷۶ و ۱۳۸۴ تــا ۱۳۹۳ رییس این دانشــگاه بوده 
و خــود دانش آموخته دانشــگاه امبیرکبیر در مقطع 
کارشناســی )۱۳۵۴( و دانشــگاه پیر و ماری کوری 
فرانســه در مقطع کارشناسی ارشــد و دکتری رشته 
مهندســی عمران گرایش سازه اســت. وی در سال 
۱۳۸۹ به عنوان یک چهره ماندگار برگزیده و در سال 
 ۱۴۰۲ عنوان استاد برتر ســرآمد آموزش عالی کشور 

انتخاب شد.
سرپرست دانشگاه صنعتی امیرکبیر در مورد برنامه های 
خود در این دانشگاه اظهار داشت: در ادامه فعالیت های 
گذشته امســال با کمک دانش آموختگان، استادان و 
دانشجویان چند هدف را دنبال می کنم. رهایی یکی از 

برنامه های خود را توسعه فعالیت های آموزشی در قالب 
رشته های جدید بیان کرد و افزود: طرحی را تهیه کرده 
ایم که قرار است در سطح کشور هم به کار گرفته شود؛ 
در قالب این طرح به نام طرح جامع آموزش مهندسی 
تمهیداتی به کار گرفته شده است تا زمینه های مهارتی 
هم در کنار زمینه های علمی تقویت شود و به تسهیل 

پیوستن دانش آموختگان به بازار کار کمک کند.
وی ادامــه داد: بنابرایــن اهتمام ویــژه ای داریم که 
برنامه ها در همه رشته ها به شکلی اصلاح شود که طرح 
جامع آموزش مهندسی در همه رشــته ها قابل اجرا و 
هدف گذاری جدی برای اشتغال دانش آموخته ها بعد از 
دانش آموختگی باشد. در همه دانشکده ها برنامه  ریزی 
و ایجاد مجموعه های بین رشته  ای را برنامه ریزی کنیم. 
در گذشــته نیز ۳۰ مجموعه بین رشته ای برنامه ریزی 
کردیم و راه اندازی شد، حتما در چهار سال آینده هم 
مجموعه های بین رشــته ای جدیدی را برنامه ریزی و 

ایجاد می کنیم.

با افزایش سرعت اینترنت جهانی؛

رتبه ایران در اینترنت ثابت و موبایل کاهش یافت

حمایت صندوق نوآوری از حضور دانش بنیان ها در بازار امارات

طرح های کلان با همراهی صنعت انجام می شود
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کشاورزي

با نزديك شدن به روزهاي پايان سال 
قيمت برخي كالاهاي مورد نياز مردم، 
ازجمله مواد پروتئيني و گوشتي، سير 
صعودي به خود گرفته و اين وضع گله 
و شكايت مردم را در پي داشته است. از 
نابساماني بازار مرغ در يك ماهه اخير كه بگذريم، بازار گوشت 
هم اين روزها حال و هواي چندان مناسبي ندارد و در به روي 

پاشنه منافع دامداران و مصرف كنندگان نمي چرخد. 
هر كيلو گوشت گوســفندي كه اوايل اسفندماه به قيمت 27 
هزارتومان به دست مصرف كننده مي رسيد، اكنون به 33/32 
و حتي 35 هزارتومان رسيده و گوشــت گاو هم كه 24 هزار 
تومان بود، حالا به كمتر از كيلويي 29 هــزار تومان رضايت 
نمي دهد! حتي گوشــت منجمد گاو هم كه واردات و عرضه 
آن از كانال دولت انجام مي شــود، از كيلويي 19 هزار تومان 
به 26هزار تومان جهش كرده است. افزايش قيمت گوشت در 
حالي رخ مي دهد كه دامداران مي گويند قيمت لاشه اي كه از 
آن ها خريداري مي شود- چه گوسفندي و چه گاوي – در چند 
ماه اخير و حتي از ابتداي ســال افزايشي نداشته كه هيچ، در 

برخي ماه ها كاهش هم داشته است. 
مســئولان وزارت جهاد كشــاورزي شــرايط توليد گوشت 
قرمز را با ثبــات ارزيابي مي كنند و گراني را به شــرايط بازار 
حواله مي دهند اما چه نهادي مســئول نظارت بر بازار است؟ 
آيا بازرسان سازمان حمايت، بازرســان اتحاديه هاي صنفي 
يا هر نهاد ديگــري كه بايد بر بــازار نظارت كننــد و منافع 
مصرف كنندگان را مورد حمايت قــرار دهند، وظايف خود را 

به درستي انجام مي دهند؟

افزايش تقاضا و كاهش ذخاير، علت گراني گوشت 
است

رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي توپ افزايش قيمت گوشت 
را به زمين افزايش تقاضا مي اندازد و به »كسب وكار« مي گويد: 
با توجه به اينكه در روزهاي پاياني سال 93 قرار داريم، دام هايي 
كه در اين ســال پرورش يافته بودند، به تدريج به بازار عرضه 
شده اند و اكنون اين دام ها رو به اتمام هستند. از طرفي تقاضا 
براي گوشت در ايام پايان سال بالا مي رود و نهايتا قيمت سير 
صعودي مي گيرد. به گفته علي اصغر ملكي تنها عرضه بيشتر 
مي تواند قيمت را پايين بياورد كه با توجه به كاهش ذخاير اين 

امكان وجود ندارد. ملكي پيش بيني مي كند قيمت گوشت تا 
ارديبهشت ماه كه عرضه هاي بعدي به بازار وارد شود و تقاضا 

هم دوباره به روال قبل برگردد در محدوده فعلي باقي بماند. 

سود 50 درصدي دلالان گوشت ظرف 48ساعت
سعيد سلطاني سروستاني، رئيس اتحاديه سراسري دامداران 
معتقد اســت دام – هم گاو و هم گوســفند- به اندازه كافي 
در كشــور وجود دارد و هيچ كمبودي در اين زمينه نيســت. 
سلطاني سروستاني به »كسب وكار« مي گويد: دست اندركاران 
دامپروري مي دانند كه حتي در اين ايام كه پايان سال است و 
گوشت هم گران شده بازهم دام ها روي دست دامداران كشور 
مانده است و به قيمت مناسب از آنان خريداري نمي شود. وي 
با بيان اينكه دلالان در مناسبت ها شرايط را به گونه اي جلوه 
مي دهند كه كمبود گوشــت وجود دارد، گفت: قيمت خريد 
گوشت قرمز از دامداران از ابتداي سال  تاكنون تغيير چنداني 
نكرده و حتي در برخي موارد كاهش نيز داشته است. دامدار 
براي پرورش دام ســبك بيش از 4ماه و براي پرورش گوساله 
يك ســال وقت صرف مي كند و با اين حال به 1۰ درصد سود 
قانع است درحالي كه كل اتفاقاتي كه براي دام در طول مدتي 
كه از دامدار گرفته و به دست مصرف كننده رسانده مي شود، 
مي تواند در طول 4۸ ساعت انجام شود و برخي افراد ظرف اين 

4۸ ساعت حدود 5۰ درصد سود مي كنند. 

تغييرات قيمت طبيعي است
معاون وزير جهاد كشــاورزي گفت: شرايط توليد گوشت قرمز 
باثبات، عرضه به اندازه كافي و تغييرات ايجاد شــده مربوط به 
حلقه هاي واسط و شرايط بازار است. حســن ركني ضمن رد 
مباحث مطرح شده مبني بر اينكه كمبود دام سبب گراني قيمت 
گوشت قرمز در بازار شده اســت، اظهار داشت: جمعيت دامي 
كشور بسيار زياد اســت و ما دام هاي پرواري زيادي نيز آماده 
عرضه به بازار داريم. وي در گفت وگو با مهر با بيان اينكه بيش 
از 9۰ درصد نياز كشور به گوشت از طريق توليد داخلي و بخش 
اندكي از طريق واردات انجام مي شود، افزود: واردات نيز به اندازه 
كافي پيش بيني شده است، ضمن اينكه در بازار داخلي ما با مازاد 
توليد هم در دام سبك و هم در دام سنگين مواجه هستيم و هيچ 
مشكلي در زمينه عرضه گوشت قرمز وجود ندارد. معاون وزير 
جهاد كشاورزي درباره علل افزايش قيمت گوشت قرمز در بازار 

اضافه كرد: طبيعتا روند عرضه و تقاضا در طول سال تغييراتي 
دارد و هميشه يكسان نيســت، معمولا در روزهاي پاياني سال 
تقاضا در بازار مصرف بالا مي رود و همين موضوع ســبب ايجاد 

تغييرات قيمتي مي شود كه اين امري طبيعي است. 

مردم خواستار نظارت بر قيمت ها هستند
در مقابــل مديرعامل اتحاديه سراســري دامــداران بر اين 

باور اســت كه افزايش قيمــت كالاها و ازجمله گوشــت در 
مناسبت هاي مختلف از جمله ايام نوروز روال درستي نيست 
و در همه جاي دنيــا، زماني كه تقاضا بالا مــي رود، قيمت ها 
كاهش مي يابد و اين امري منطقي است، چراكه وقتي حجم 
معامله افزايش مي يابد، ســود بيشــتري حاصل مي شــود. 
مردمي هم كه بايد گوشت شب عيدشان را با قيمت هايي كه 
فقط دلالان را خوشــحال مي كند، بخرند از اين وضع ناراضي 

 هســتند و مي خواهند قيمت ها توســط نهادهــاي نظارتي 
كنترل شود. 

براي تكميل اين گزارش به چند قصابــي مراجعه كرديم و از 
آن ها پرسيديم آيا بازرسان ســازمان حمايت يا اتحاديه هاي 
صنفي بــر قيمت هاي آن هــا نظارتي مي كننــد؟ همه آن ها 
 جواب دادنــد قيمت هــاي آن ها مرتبا توســط بازرســان 

كنترل مي شود.

 افزايش قيمت گوشت در ايام پايان سال مردم را گله مند كرد

سودگرانيگوشتدرجيبدلالها

روزي قارچ هاي وحشي و خودبارور فقط 
در غارها و دشت ها مي روييدند و كمياب 
و گرانبها بودند؛ قارچ در مصر باستان يك 
غذاي اشرافي به حســاب مي آمد و افراد 
عادي از خوردن آن محــروم بودند و در 
چين هم گياه مقدسي بود و در مراسم مذهبي استفاده مي شد. اما 
امروزه اين گياه اهلي و خانگي شده است. ديگر هركسي مي تواند 
در فضاي اندكي از خانه ا ش براي مصرف خانگي يا فروش اقدام به 

كشت قارچ كند. 
امروزه بحث مشاغل خانگي بالا گرفته اســت و شغل هاي زيادي 
براي انجام در خانه پيشنهاد مي شود. يكي از اين شغل ها پرورش 
قارچ است. هميشه در انجام هر كاري مساله درآمد آن مطرح است 
كه رابطه مستقيم با مصرف كننده دارد. در سال هاي اخير با آگاهي 
مردم از خواص قارچ و مفيد و سالم بودن آن، مصرف و به تبع آن نياز 
به توليد قارچ  رو به افزايش است. يكي از راه هاي توليد قارچ، كشت و 
پرورش در منزل است. افراد مشغول به كشت خانگي قارچ با پرورش 
آن در خانه نه تنها خود را از خريد قارچ و صرف هزينه بي نياز كرده اند 

بلكه توانسته اند از اين راه كسب درآمد هم بكنند. 

  ابزار توليد قارچ خانگي
معصومه هديه لو، پرورش دهنده قارچ خانگي در گفت وگو با »كسب 
و كار« در رابطه با شغلش مي گويد: هزينه توليد هر كيلو قارچ بين 
5۰۰ تا ۸۰۰تومان است، در حالي كه قيمت فروش هر كيلو قارچ 
بين 4 تا 6هزار تومان است. در اصل مهم ترين هزينه توليد اين نوع 
كشت خريد كمپوست است. بعد از آن قارچ هاي در حال رشد تنها 

به دما، نور و آب نياز دارند. 
وي مي افزايد: روش هاي مختلفي براي كشت قارچ وجود دارد مثل 
كشت در كيسه، قفســه هاي فلزي، در بطري يا حتي كشت روي 
ضايعات كاغذ و چوب. من از روش كيسه اي استفاده مي كنم. اين 
روش از لحاظ اقتصادي بســيار مقرون به صرفه است، مواد اوليه 
مورد نياز اين كار كمپوست اســت كه كيلويي 5۰۰تومان هزينه 
برمي دارد. كمپوست ها را داخل كيسه هاي پلاستيكي مي ريزيم 
و در فضاي تاريكي به مدت 2هفته نگه مي داريم. من براي اين كار 
از زيرزمين خانه ام استفاده مي كنم. از اين مرحله به بعد  بايد روزي 
يكي، دو بار كيسه آب پاشي و در دماي 1۸ درجه نگهداري شود. اين 
پرورش دهنده خانگي قارچ درباره حجم توليد عنوان مي كند: اگر در 
طول پرورش قارچ مراقبت صحيح انجام شود و بازدهي مناسب را 
داشته باشــد، در طول 4۰ روز هر كيسه 7 تا ۸ كيلو قارچ مي دهد. 
در يك اتاق بزرگ به طول 9 و عرض 6/5 متر مي توان مساحتي در 
حدود صد متر مربع براي پرورش قارچ آماده كرد كه از اين ســالن 
در هر فصل برداشت مي توان استفاده كرد و به ۸ تا ۸5۰ كيلو قارچ 
دست يافت و چنانچه كاشت قارچ در جعبه هاي چوبي انجام شود، 
توليد محصول از اين ميزان تا حدي بيشتر خواهد شد و در سالني 

به ابعاد 9/5 و عرض 6/5 متر تعداد 1۸۰ جعبه جايگزين مي شود. 
هديه لــو توضيــح مي دهــد: بهره بــرداري از قارچ هــا هــر 
 15روز يك بــار انجــام مي گيــرد و ايــن برنامــه مــدت

2 تا 3ماه به طول مي انجامد. قارچ هاي چيده شده را به اتاق سرد و 

خنك انتقال داده و در اسرع وقت اقدام به درجه بندي آن مي كنم 
و قارچ هاي لك دار و ناقص و كج و ناجور را جدا كرده و براي مصرف 

شخصي استفاده و قارچ هاي سالم را به بازار عرضه مي كنم. 

  درآمد ميليونی  كشت خانگي قارچ
وي با اشاره به مسير پيشرفت كارش توضيح مي دهد: زماني كه 
اين كار را شروع كردم تنها هدفم مصرف خانگي بود. اما بعد از 
مدتي مسير كشت طوري پيش رفت كه توليد مازاد بر مصرف 
داشتم. قارچ هاي اضافي را به همســايه ها و آشنايان با قيمتي 
بسيار ارزان تر از بازار مي فروختم. اما به تدريج فروشم را وسعت 

دادم و با بازاريابي توانستم مشتريان دائمي پيدا كنم كه درآمد 
خوبي نصيبم كرد. در حال حاضر سود خالصم از توليد و فروش 
قارچ ماهانه ۸۰۰هزار تا يك ميليون تومان است. اين يعني سود 
1۰۰درصدي. به گزارش »كســب و كار« در توليد قارچ نقاط 
مثبتي وجود دارد كه توليد كننده مي تواند از آن بهره مند شود. 
به عنوان نمونه در سال هاي اخير شناخت مردم نسبت به فوايد 
قارچ از قبيل وجود ويتامين ها، پروتئين ها، موادمعدني و خواص 
ضدسرطاني آن موجب شده است تقاضاي قارچ افزايش يابد و 
حتي در سال هاي آتي سير صعودي داشته باشد و اين موضوع 
مي تواند فرصت مناســبي در اختيار توليد كنندگان قرار دهد. 

همچنين توليد كننده مي تواند در فضــاي كمتر حجم انبوهي 
قارچ توليد كند. 

  امكان كاهش هرچه بيشتر هزينه توليد
هديه لو با اشاره به نقاط مثبت صنعت كشت خانگي قارچ مي گويد: 
كشت اين محصول بسيار قابل انعطاف است؛ توليدكننده مي تواند 
براي توليد از مواد زايد كشاورزي از قبيل كلش گندم، كود مرغي و... 
استفاده و آن را به قيمت اندكي خريداري كند. اين موضوع باعث 
مي شود تا هزينه اوليه كاهش و سود حاصل افزايش يابد.  اين فعال 
حوزه كشت با اشاره به گسترش دادن حوزه فعاليتي اش مي افزايد: 

در اين زمينه مسائلي نيز وجود دارد كه توليدكنندگان در صورت 
فقدان توجه به آنها دچار چالش هاي فراواني خواهند شد. به عنوان 
نمونه يكي از اين چالش ها، هزينه تجهيز سالن ها و هزينه نگهداري 
آنهاست. توليدكننده درصورت فراهم كردن تجهيزات بايد به دنبال 
نيروي انساني مجرب باشد تا بتواند از تجهيزات تهيه شده صحيح 
استفاده كند و تمامي شرايط سالن را تحت نظر داشته باشد. حفظ 
پاكيزگي سالن توليد و حفظ بهداشت از سوي كارگران سالن توليد 
از اهميت ويژه اي برخوردار است. در حال حاضر من در حال ارزيابي 
تمامي جوانب هستم ولي تصميم جدي براي وسعت دادن به كارم 

دارم. 

با سرمايه كم، درآمد كسب كنيم

سود100درصديکشتخانگيقارچ
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گردشگری

كمپينگ ها امــروزه نقش 
مهمي در توسعه فعاليت هاي 
گردشــگري ايفا مي كنند. 
نقش كمپينگ ها در صنعت 
گردشــگري حداقل در 3 
سطح خود را نشان مي دهند؛ 
اقتصاد گردشگري، توزيع و پراكنش گردشگر در 
نقاط مختلف و ارائه چشم اندازهاي دائمي مناسب 
براي گردشــگر. اين ويژگي ها و خصوصيات بر 
نحوه آرايش فضايي، استقرار ابنيه و تاسيسات 
كمپينگ ها اثر مســتقيمي مي گذارد. امروزه 
با توجه بــه اهميت ســاماندهي فعاليت هاي 
گردشگري وبدنبال آن  ســرمايه گذاري ها و 
تامين رفاه گردشگران، ارائه نوعي شاخص بندي 
نسبي براي ســطح بندي كمپينگ ها ضروري 
به نظر مي رســد. با وجود گذشت چندين دهه 
از شــكل گيري كمپينگ ها، هنوز در كشور ما 
چندان به اقتصاد و رونق كسب وكارهاي مربوط 
به اين حوزه پرداخته نشــده است. همچنين 
به دليل ظرفيت بالاي كشور از نظر امكان جذب 
گردشگران خارجي و همچنين روند رو به رشد 
تقاضاي ســفر، ضرورت برنامه ريزي و طراحي 
چنين فضاهايي به شــدت احساس مي شود. از 
طرف ديگر با توجه به سابقه تاريخي كشورمان 
در حوزه فضاهاي اقامتي براي اسكان مسافران و 
گردشگران، مي توان از اين پتانسيل در بازتوليد 
اين فضاها به زبان امروز بهره جست. البته از اين 
نكته هم نبايد غافل شــد كه نهادينه 

كردن فرهنگ استفاده از كمپينگ ها نيازمند 
آموزش و اطلاع رساني جامع به گردشگران است. 

   اثرات كمپينگ ها بر صنعت گردشگري
سطح بندي كمپينگ ها از يكســو بر برنامه ريزي 
كالبدي اثر مستقيمي می گذارد و پيش بيني خدمات 
و امكانات را تا حدود زيادي اســتاندارد مي كند و 
از ســوي ديگر با توجه به اهداف سفر و جاذبه هاي 
گردشــگري پيرامون، موجب ارتقاي سطح رفاه و 
برنامه ريزي گردشگري مي شود. بنابراين با توجه 
به ويژگي صنعت گردشگري كه اساسا تقاضامحور 
است و ســليقه و ديدگاه مشتري بر رونق جاذبه ها 
و امكانــات پيش بيني شــده مي افزايد، ضروري 
است برنامه ريزي كالبدي هرچه بيشتر به نيازها و 
تقاضاهاي گردشــگران نزديك شود زيرا جاذبه و 
امكاناتي كه متناسب با نياز گردشگر نباشد در عمل 
به سرمايه گذاري راكد و زيان ده تبديل مي شود و 
دچار اثر فزاينده تبليغاتي منفي مي شــود. در اين 
زمينه مجتبي گهستوني، كارشناس گردشگري به 
»كســب وكار« گفت: همه استان هاي كشور داراي 
جاذبه ها و توانمندي هاي بي شــماري در صنعت 
گردشگري هســتند اما از اين توانايي ها استفاده  
نمی شود و متاسفانه اين صنعت در وضعيت خوبي قرار 
ندارد. وي ادامه داد: به همين دليل گردشگراني كه به 
كشور وارد مي شوند در بسياري مواقع بدون آشنايي 
با جاذبه هاي طبيعي ايران از كشور خارج مي شوند 
و متاســفانه ما نمي توانيم آنطور كه بايد و شــايد 
جاذبه هاي خود را به گردشگران خارجي بشناسانيم. 
وي افزود: رفتن به طبيعت و گشــت وگذار و 

پهن كردن يك فرش را نمي تــوان طبيعت گردي 
ناميد بلكه بايد بتوان از تمــام امكانات موجود و 
جاذبه هاي اين صنعت استفاده كرد. گهستوني در 
زمينه وجود كمپينگ ها در ايران و ميزان استفاده 
از آن گفت: وجود كمپينگ ها در ايران بسيار مفيد 
است اما فرهنگ استفاده از آن هنوز وجود ندارد و 
كمپينگ هاي موجود با استانداردهاي لازم بسيار 
فاصله دارند. براي مثال در خوزستان كمپينگ هايي 
وجود دارد اما هيچ گردشــگري از آنها اســتفاده 
نمي كند. وي دليل اين امــر را عدم مديريت ثابت و 
بومي دانست و افزود: در اين مورد سرمايه گذاري هاي 
بسياري صورت مي گيرد اما به دليل سوء مديريت، 
هنوز نياز هاي گردشگراني كه براي اسكان مي آيند 
شناسايي نشده و استقبالي هم صورت نمي گيرد 
و تمام اين مراكز بلا استفاده مانده اند. اين امر تاثير 
مستقيمی بر كم شدن تعداد گردشگران مكان هاي 
ديدني كشــور دارد. از ســوي ديگر حر منصور 
 عبدالملكي فعال محيط زيست و طبيعت گرد درباره 
شــرايط برگزاري كمپينگ ها گفت: آژانس هاي 
تورگردان زماني از كمپينگ استفاده مي كنند كه هيچ 
نوع امكان اقامتي ديگري وجود نداشته باشد. مثلا در 
جايي كه امكان تاسيس اقامت گاه دائمي وجود ندارد، 
اين آژانس ها براي سفرهاي خود گزينه كمپينگ را 
در نظر مي گيرند. وي در رابطه با تاثير كمپينگ ها 
روي محيط زيست عنوان كرد: از آنجا كه مكان هاي 
گردشگري زيادي در ايران وجود دارد -كه در صورت 
تاسيس اقامتگاه دائمي، روي محيط زيست آن ناحيه 
تاثير زيادي مي گذارد- كمپينگ هاي مي توانند راه 
جايگزين تورگردانان براي سفر به اين مناطق باشند 

كه با موقتي بودن آنها تغييري در شرايط اقليمي آن 
ناحيه ايجاد نمی شود. 

   3 ركن اساسي در گردشگري 
گردشگري فعاليتي همراه با نيازهاي روزمره انساني 
اســت. به عبارت ديگر در گردشــگري آسايش، 
بهداشت، امنيت، لذت، تفرج و برنامه ريزي به طور 
مشــترك و در كنار يكديگر وجــود دارند. ضعف 
خدمات در هر بخش موجب احساس نارضايتي در كل 
فعاليت گردشگري می شود و در مواردی كمبودهاي 
محسوس به اســاس رضايت گردشگر و تقاضاي 

گردشگري آسيب جدي  وارد مي سازد. 
به عبارت ديگر هر يك از عوامل زيستي اجتماعي 
گردشــگر، بخش مهمي از فعاليت گردشگري و 
بهبود برنامه ريزي گردشگري هســتند. از اين رو 
عناصر مرتبط با زيست اجتماعي در آسايش فضاي 
كمپينگ ها بايد به طور كامل ديده و پيش بيني شوند. 

   تعداد كمپينگ هاي ايران
بر اساس آمارهاي موجود كه نوروز 93 منتشر شد، 
حدود 461 كمپينگ روستايي با هدف جذب گردشگر 
در كشور ايجاد شده كه در اين كمپينگ ها به نوعي 
نمايشگاهی از دستاوردهاي محلي به نمايش گذاشته 
شده بود تا مسافران در خلال سفر خود با سازه هاي 
فكري، ديني، مذهبي و سلايق محلي روستاييان 
هم آشنا شــوند. اميد مي رود با تاكيد دولت تدبير 
و اميد بر رونق هرچه بيشــتر صنعت گردشگري، 
 بتوانيم پيشرفت هاي چشــمگيري در اين صنعت 

داشته باشيم. 

گزارش »كسب وكار« از دلايل رونق نيافتگي اتراق گردشگران در ايران 

كمپينگهايبيسرپناه
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اصناف

بازار لوســتر و روشــنايي بــازاري 
بســيار متنوع اســت چراكه فقط در 
اســتان تهران بيش از ۳۰۰ سازنده 
لوســتر وجود دارد كه هر يك از آنان 
نيز حداقــل ۱۰ مدل لوســتر توليد 
مي كنند. علاوه بر اين، تعداد بسيار زيادي از توليدكنندگان و 
فروشندگان لوستر در بازار اين كالا به فعاليت مشغول هستند 
كه هيچ گونه مجوزي نداشــته و حتي زير نظــارت اتحاديه و 
نهادهاي مربوطه ديگر نيســتند. در تهران بازار شوش مركز 
اصلي خريدوفروش لوستر است. اين بازار در زمان كوتاهي به 

قطب بزرگ تجاري تبديل شد. 

بازار شوش، قطب تجاري بزرگ
احمد رحماني، رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشندگان 
لوســتر، بلور و چيني در گفت وگو با »كسب وكار« در اين باره 
گفت: بازار شــوش در زمان كوتاهي به قطــب بزرگ تجاري 
تبديل شــد و ما با مسائل پيش بيني نشــده اي مواجه شديم. 
مشكلاتي مثل سدمعبر و دستفروشان و... وجود داشت. حدود 
دو سال طول كشيد تا به ساماندهي كنوني رسيد. ساماندهي 
كه در شوش انجام شد براي ارتقاي حيثيت و وجاهت كسبه 
داراي اهميت اســت. در حال حاضر بازار شوش قطب تجاري 
بزرگي شده اســت. اين بازار داراي آبرو و امنيتي است كه با 
تلاش و پيگيري هاي بسيار به دســت آمده است. وي افزود: 
تعزيرات با كمك شهرداري پس از رفع سدمعبر فضاي امني 
را براي مشتريان و خريداران به وجود آوردند. البته ساماندهي 
بازار شوش تنها شامل ســاماندهي بساط گسترها نبود بلكه 
ساماندهي چهارچرخ ها و چرخ هاي دستي هم در دستور كار 

شهرداري ناحيه قرار گرفت. 
ضمن يكسان سازي چرخ ها، افرادي با لباس هاي يكدست براي 
حمل بار استخدام شده اند كه همه پلاكدار هستند و به زودي 
طرح قيمت گذاري حمل بار هم انجام خواهد شــد.  مقررات 
ساعات عبور چهارچرخ ها در گشتگاه تدوين شده است و غير 
از ساعت هاي مقرر، ورود چهارچرخ ها مطلقا ممنوع مي باشد و 
تنها كساني كه داراي دوچرخه حمل بار هستند، مي توانند در 
پياده روها حركت كنند. مشتريان براي ايجاد امنيت اموال خود 
بهتر است از چرخ هاي صورتي پلاكدار استفاده كنند. رئيس 
اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و چيني 

گفت: در سال هاي اخير رشــد و توسعه كمي و كيفي صنعت 
هنر لوستر توليدي كشور موجب توسعه صادرات اين صنعت 
به كشورهاي مختلف جهان شده است. صنعت لوستر كشور 
آينده درخشــاني دارد. اگر دولتمردان از اين صنعت حمايت 
كنند و به توليد اهميت دهند، مسلما ارزآوري بسياري براي 

كشور خواهد داشت. 

رقابت صنعت لوسترسازي با اروپا
رحماني اظهار داشت: صنعت لوسترســازي ايران كه داراي 
سابقه طولاني است، در سال هاي اخير از رشد و توسعه مناسبي 
برخوردار بوده و در حال حاضر با لوسترهاي توليدي كشورهاي 
ايتاليا، اسپانيا و چك قابل مقايسه و رقابت است.  وي با بيان 
اينكه در حال حاضر بيش از ۸۰ درصد لوستر كشور در داخل 
توليد مي شود، گفت: صنعت لوســتر ايران در حال تخصصي 
شدن و پيشــرفت اســت و كاركنان اين صنف نيز با عشق و 
علاقه اي وصف ناشــدني اين صنعت را به جلو پيش مي برند 
بنابراين ما قادريم كه با كشورهايي مانند چك و ايتاليا رقابت 
كنيم.  رحماني افزود: در حال حاضر 4۰۰ كارخانه توليد كننده 
لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني در كشور فعال هستند 
كه حدود 4۰ هزار نفر به صورت مســتقيم در آن ها شــاغل 
هستند و بيش از يك صد هزار نفر هم به صورت غيرمستقيم در 
اين صنعت اشتغال دارند. وي تصريح كرد: حدود 7۰ درصد از 
مواد اوليه توليد لوستر و چراغ هاي روشنايي و تزئيني كشور از 
داخل تامين مي شود و توليدات داخلي هم پاسخگوي بيش از 

۸۰ درصد از نياز داخل هستند. 

صادرات لوستر با بسته بندي هاي شيك
رحماني با بيان اينكه ما از لحاظ بســته بندي كالاها ضعيف 
هســتيم، خواســتار صادرات انواع لوســتر با جديدتركردن 

بسته بندي هاي شيك و باكيفيت شد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان لوستر، بلور و 
چيني همچنين گفت: بســياري از كشــورها سعي مي كنند 
كه بازارهاي كشــورهاي ديگــر را قبضه كننــد و براي اين 
كار قيمت ها را مي شــكنند تــا كالاهــاي ارزان را وارد بازار 
كشــورهاي هدف كننــد و بــا ايــن كار اولا كارخانه هاي 
 داخلي را از پا درمي آورند و ثانيا كالاهاي خــود را در بازار ها 

نشان می دهند. 

هزينه هاي توليد در ايران بالاست
وي درباره قيمت بــالاي كالاهاي داخلــي مي گويد: درواقع 
كالاهاي داخلي گران نيستند، بلكه هزينه هاي توليد در ايران 
بالاست و تا يك كالا به مرحله فروش برسد، مراحل طولاني و 

هزينه بري را طي مي كند. 
اين در حاليســت كه در ضمن بايد تجهيزات مدرن وارد اين 
صنعت شود. در ايران تكنولوژي مناسبي براي اين كار نداريم. 
دستگاه هاي موجود به دليل فرســوده و قديمي بودن بعد از 
2۰۰ هزار قطعه توليد، بايد بازبيني شوند كه وقفه اي طولاني 

در فرآيند توليد ايجاد مي كنــد. ورود تجهيزات مدرن به اين 
صنعت يك الزام اساسي است زيرا بازاري با مشترياني به تعداد 

خانواده هاي ايراني دارد. 
به گزارش »كسب وكار« آمارها نشــان مي دهد در ميانه دهه 
هشتاد شمسي صادرات لوســتر از ايران بـــه رقمي معادل 
۱۳ ميليون دلار هم رســيد. براســاس آمارها تــراز تجاري 
كشـــور بين سال هاي ۸5 تا 9۱ بالغ بـــر ۸/۸ميليـون دلار 
واردات انـواع لوستر بـــه كشور صورت گرفته است و درواقع 
توليدكنندگان ايراني در بين اين سال ها تقريبا 9۰ درصـــد 

از ســـهم بازار لوستر كشور را تامين كرده اند اما ايـــن روند 
با رشد شــديد واردات كالاهاي چيني تهديد شـــده است. 
در ســال 9۱ حجـــم واردات 5/4 ميليـــون دلاري لوستر 
بـه ايـران درآمـد 4ميليـون دلاري بـــراي توليدكنندگان 
چيني به همراه داشته است و در نگاه اول بـــا توجه بـــه آن 
چه كه از آن ســهم بازار گفته مي شــود نبايد مشكل جدي 
براي بازار لوسترســازان ايراني باشــد ولي ظاهــرا اين تنها 
 يك سوي مساله اســت و واقعيت پنهان ديگري در پس اين 

آمارها وجود دارد. 

رئيسسابقاتحاديهتوليدكنندگانوفروشندگانلوستر،بلوروچينيدرگفتوگوبا»كسبوكار«:

هشتاد  درصد لوستر كشور توليد داخل است

دســت زير چانه زده اند و نشسته  اند. 
باوجود هياهــوي بــازار و جمعيت 
به هم فشــرده بــازار اما دخــل اين 
جماعت آن طور كــه خود مي گويند، 
پر نمي شــود.  درحالي كه 2 هفته به 
پايان ســال 9۳ مانده، انتظار مي رفت بازار كالاهاي اساسي و 
خريد شب عيد رونق خاصي داشته باشد اما انگار قدرت خريد 
كارگران و كارمندان و اقشار متوسط و ضعيف جامعه آب رفته 
است.  بازار فرش فروشان، بازار لوازم خانگي، آجيل و خشكبار 
و خواربارفروشــان اين روزها سكه نيســت و مي گويند بازار 
كساد است. قيمت ها هم نسبت به يك ماه اخير تفاوتي نكرده 
و اغلب كســبه مي گويند: اصلا تمايلي به افزايش قيمت  كالا 
نداريم، چون همين گونه هم مردم قدرت خريدشــان كاهش 

يافته است. 

كاهش قدرت خريد مردم در روزهاي پاياني سال
گراني ميوه در مغازه ها ســبب شــده تا بازار وانت بارهايي كه 
ميوه مي فروشــند، بهتر باشــد. آن ها به كوچه ها و خيابان ها 
مي روند و مردم را به خريد ترغيب مي كنند. اگرچه چند روزي 
است كه كمتر از آن ها خبري است و به دليل گراني ميوه، گويا 
آن ها هم دست به كار شده اند تا ميوه هاي خريداري شده خود 
را دســته بندي كرده و مرغوب هايش را براي بازار شــب عيد 

بفروشند. 
در عين حال، مردم هم از بازار اين روزهاي ميوه شكايت دارند 
و معتقدند كه قيمت بســيار بالا رفته و از سوي ديگر، كيفيت 
هم پايين آمده اســت. آن ها از دولتمردان انتظار دارند تا اگر 
هم شده توزيع پيش از موعد ميوه را در دستور كار قرار دهند 
تا بلكه حساب و كتاب دلالان بر هم خورد و قيمت ها در بازار 

بشكند. 
اما به هرحال، قدرت خريد مردم در اين روزها به شدت كاهش 
يافته و زمينه براي كم رونق شدن بازار ميوه فراهم شده، البته 
استقبال از خريد ميوه در ميادين ميوه و تره بار سطح شهر بالاتر 
رفته و به همين دليل، جمعيت زيادي در اين ميادين به چشم 
مي خورند، اگرچه به تبع بازار و ميــدان اصلي ميوه و تره بار، 
بازهم قيمت در ميادين ميوه و تره بار شهرداري اندكي افزايش 
يافته است اما به هرحال براي مردم قابل تحمل تر از مغازه هايي 

است كه ميوه را به هر نرخي عرضه مي كنند. 

خبري از بازار داغ شب عيد نيست
وحيدي يكي از فرش فروشــان بازار مولوي از كســادي بازار 
مي گويد و اينكه فروش به اندازه اي اســت كــه بتوان حقوق 
كارگر و هزينه بالا بردن كركره مغازه را داد و خبري از بازار داغ 

شب عيد نيست. 
وي مي افزايد: باوجود آنكه شــركت ها قيمت فرش ماشيني 
را افزايش نداده و قيمت ها مربوط به سال گذشته است اما از 
هر 2۰ مشتري كه قيمت مي گيرد، يكي خريدار است و شايد 
به راحتي بتوان گفت، قدرت خريد نســبت به شب عيد سال 

گذشــته ۳۰ درصد كاهش يافته اســت. اين حرفي است كه 
در گزارش ها اغلب فروشندگان اين صنف  آن را تاييد كردند. 

بازار لوازم خانگي هم از ركود حاكم بر بازار بي نصيب نيســت 
و فروشــندگان مي گويند: براي آنكــه بتوانيم جنس هايمان 
را بفروشيم، به ســود زير نرخ مصوب اتحاديه قانع شده ايم تا 
بتوانيم روزي چند قلم كالا بفروشيم.  »محمد- ط« كه جزو 
فروشندگان باسابقه صنف لوازم خانگي است، مي گويد: شايد 
به تعبيري ما فقط براي اداره ماليــات و بيمه كار مي كنيم و 
بخش زيادي از سود ما صرف دستمزد كارگر، اجاره بها، ماليات 

و بيمه مي شود. 
اما اين مســاله محدود به فرش و لوازم خانگي نيست و صنف 
خواربارفروشان و خشكبار نيز از اين مساله بي بهره نمانده اند. 
قيمت هاي بازار خشكبار كه زماني يك رقمي بود، اكنون در هر 
كيلو بين ۳۰ تا 5۰ هزار تومان برچسب خورده و هزينه آجيل 
شب عيد يك خانواده حداقل ۱5۰ هزار تومان تمام مي شود. 

جالب اينجاست كه قيمت هاي بازار تهران در چهارراه مولوي 
با مغازه هاي سطح شهر تفاوت معناداري دارد. به عنوان مثال 
هر كيلو پسته درجه يك در بازار تهران از 42 تا 47 هزار تومان 

به فروش مي رسد كه در سطح شــهر تهران از 55 تا 65 هزار 
قيمت خورده است. 

يكي از خشكبارفروشــان مي گويد: قدرت خانواده ها بســيار 
كاهش يافته و گاهي نمي دانيم با ۳۰ هــزار تومان چه مقدار 
آجيل روي ترازو بكشــيم و تحويل مردم بدهيم و هر ســال 

دريغ از پارسال!
افزايش قيمت گوشت يكي ديگر از مواردي است كه در بازار با 
هر خريداري كه صحبت مي كني از آن گله دارد. صف طولاني 
جلوي يكي از قصابي هاي بازار مولوي كه گوشت را زير قيمت 
مغازه هاي ديگر مي فروشــد، تشكيل شــده و آدم را ياد صف 

گوشت كوپني دهه 6۰ مي اندازد. 
مردم سه ساعت در انتظار گوشــت تازه اي هستند كه شايد 
تفاوت قيمــت آن در هر كيلو دو تا ســه هزار تومان باشــد. 
پيرمردي 7۰ ســاله درباره قيمت كالاهاي اساســي ازجمله 
گوشــت مي گويد: قيمت ها به حدي افزايش داشــته كه بايد 
سه ساعت و نيم منتظر بمانيم تا شــايد گوشت تازه با قيمت 
هر كيلو 2۸ هزار تومان بخريم. وي بــا انتقاد از قيمت بالاي 
محصولات دامي مانند گوشت و مرغ به اين نكته اشاره مي كند 

كه در سال هاي اخير گوشــت و مرغ از ســفره خانواده هاي 
كارگري حذف شده است. 

گوشت مرغ كيلويي 7600 تومان
قيمت مرغ هم اگرچه اين روزها كمي ارزان  تر شده و به كيلويي 
76۰۰ تومان رسيده اســت اما قيمت آن تا 7 هزار توماني كه 
مســئولان وزارت صنعت وعده آن را داده بودند، هنوز فاصله 

دارد و تهيه آن براي قشر ضعيف جامعه مشكل است.
برنج، روغن و حبوبات نيز تغيير قيمت نداشته و رونق در اين 
بخش كمي بيشتر از صنف هاي ديگر است اما كسبه اين صنف 
هم دل خوشي از برگزاري نمايشگاه هاي ويژه نوروز ندارند و 
مي گويند همان 4 مشتري شب عيد را هم با اين نمايشگاه ها 

از دست داده ايم. 
به گزارش فارس، محمدي، فروشنده روغن و خواربار مي گويد: 
مي شد اين تخفيف ها را از طريق صنف خودمان به مردم ارائه 
كنيم و كالاي درجه يك هم به دست مردم مي رسيد. نه آنكه 
عده اي منفعت طلب با لابي غرفه هاي نمايشــگاه هاي فصلي 

را اجاره كرده و كالاي درجه دو و سه به دست مردم بدهند. 

وي اضافه مي كند: من فروشنده طي ســال خاك مغازه را به 
اميد شــب عيد مي خورم و  آخر هم مشتري هايمان با اينگونه 

برنامه از دست مي رود. 
برچسب قيمت ها در بازار نشان مي دهد كه هر كيلو برنج ايراني 
به قيمت بين 5۰۰۰ تا 7۸۰۰ تومان به فروش مي رسد و برنج 
هندي هم با كاهش قيمت مواجه شده است كه شايد يك دليل 
آن واردات مازاد بر مصرف بوده است، تا جايي كه هر كيسه ۱۰ 
كيلويي درجه  يك هندي 45 هزار تومان و ارقام پايين تر تا ۳5 

هزار تومان هم به فروش مي رسد. 
واقعا هيچ كمبودي از نظر برنج، روغن، حبوبات، گوشت و مرغ، 
قند و شكر به عنوان كالاي اساسي در بازار به چشم نمي خورد. 
در بازار قيمت حلب روغن 5 كيلويي 2۱ هزار و 4۰۰تومان و 

روغن مايع 74۰۰ تومان است. 
همچنين هــر كيلو لوبيا قرمــز 5 هزار تــا 55۰۰ تومان، هر 
كيلو عدس 5 تا 6 هزار تومان، لپه كيلويــي 45۰۰تا 5 هزار 
تومان و هر كيلــو نخود ۳ هــزار تومان،  لوبيا چشــم بلبلي 
 6 هــزار تومــان و لوبيا چيتــي 55۰۰ تــا 6 هــزار تومان 

به فروش مي رسد. 

كاهشقدرتخريدمردم

اصناف به سود كم قانع شدند
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خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانند        گان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســرد        بير راه اند        ازي كرد        ه است. از اين رو 
شــما خوانند        ه محترم مي توانيد         از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صد        اي خود         را به گوش مســئولان 

برسانيد        . 

سهم ايران از ثروت د        نيا نامهبهسردبير
موسسه   2015 اكتبر  گزارش  طبق 
تحقيقاتي credit suisse، كل ثروت 
موجود          د         ر جهان شامل تمام د         ارایی های 
مالي )پول نقد، فلزات گرانبها و سهام 
)شامل  غيرمالي  اموال  و  بورس( 
زمين،  و  تجاري  و  منازل مسكوني 
ماشين آلات و هر آنچه بتوان روي آن 
 قيمت گذاشت،( حدود          250 تریليون

 د         لار است. 
از كل ثروت جهان حدود          86 تریليون 
آن یعني معاد         ل 34.3 د         رصد آن فقط د         ر 
كشور آمریكاست. بعد از آن كشور چين 
 با حدود          23 تریليون د         لار یعني حدود         

 9 د        رصد         د         ر جایگاه د         وم قرار د         ارد         . 
20 تریليون د         لار د         ر رد         یف  با  ژاپن 
 15.6 با  انگليس  آن  از  بعد  و  سوم 
تریليون د         لار. فرانسه با 12.6، آلمان 
با 12، ایتاليا با 10، كاناد         ا با 7، استراليا 
با 6، اسپانيا با 4، تایوان با 3.5 و كره 
د         لار  تریليون   3.5 با  نيز  جنوبي 
بعدي جایگاههاي  د         ر  ملي   ثروت 
 قرار د         ارند. با توجه به این گزارش 
 بيش از 90 د        رصــد         كل ثروت د         نيا به

 30 كشور اول این فهرســت تعلق 
د         ارد          و بقيه كشورهاي د         نيا د         رمجموع 
 كمتر از 10 د         رصد از ثروت جهان را

 د         ر اختيار د         ارند.
ایران با د         اشتن حدود          یــک د        رصد         از 
جمعيت جهان فقط حدود          0.1 د         رصد 
از ثروت د         نيا راد         ر اختيار د         ارد          و جزو 
به  رو  متوسط  د         رآمد  با  كشورهاي 
پایين محسوب می شــود         و مهم ترین 
ما  كه  است  این  جایگاه،  این  علت 
طولاني  تاریخ  د         ر  د         وره اي  هيچ  د         ر 
كشور توليد كننده ثروت نبود         هــایم 
مدیریتي  د         ورههاي  بهترین  د         ر  و 
خداد         اد         ي  ثروتهاي  از  فقط  كشور 
 موجود          د         ر كشور بــه صــورت بهينه 

استفاد         ه كرد         ه ایم.
@eghtesaderooz

مفاهيماقتصادی آموزش

1. چه چيزي بخرم؟
منظور از این سوال این است كه چه كالایي 
نياز مشتری را برآورد        ه مي كند        . شما باید         
تمام توانمند        ي ها و ویژگي هاي محصول یا 
خد        مت خود         را به اطلاع مشــتریان بالقوه 

برسانيد        . 
2. چرا بخرم؟  

 منظور آن اســت كه مزیت نسبي كالاي 
شما نســبت به رقبا چيست. شــما نياز 
د        ارید         د        ر یک زمينه از رقبا جلوتر باشــيد         
 تا مشتري تمایز شــما را احساس و از شما 

خرید         كند        . 

3. از چه كسي بخرم؟
شما باید         د        ر د        ید         و د        سترس مشتري باشيد        . 
پس برند        سازي را هيچ گاه فراموش نكنيد        . 

4. چه زماني بخرم؟
به بهانه مناســبت هاي گوناگون، با ارائه 

تخفيف مشتري را ترغيب به خرید         كنيد        . 
5. چگونه بخرم؟ 

لازم است شما شــيوه هاي گوناگوني 
را براي مشــتري مهيا كنيــد        ، این 
شــيوه ها شــامل نقد         یا اعتباري، 
 شــيوه خرید         اینترنتي، تلفني یا... 

می شود        .

سوالات ذهن مشتري كه بايد         پاسخ د       اد        

پرخاشگري 
 سرگرد        علي صباحي فرد       ، كارشناس اد       اره آموزش همگاني

از نظر علمي پرخاشــگري يك گرايش فرد       ي اســت كه به صورت زد       ن، 
شكستن و ويران كرد       ن خود        را نشان مي د       هد        و امري است كه فرد        به عنوان 
عكس العمل از خود        بروز مي د       هد       ، به گونه اي كه مناسب عمل و رفتار طرف 

مقابل نيست. 
 پرخاشگري ممكن اســت معلول موقعيت ناخوشــايند       ي از قبيل د       رد       ، 
بيماري، د       لتنگي، استرس، تحقير شــد       ن، ناكامي و... باشد       . گاهي ممكن 
است فرد        به د       ليل فقط چند        ثانيه توقف پشت چراغ قرمز يا د       يررسيد       ن به 
اتوبوس، تاكسي، سرويس و... پرخاشگري كند        اما مهم ترين عامل د       ر بروز 
پرخاشگري، ناكامي ها هستند       . به عبارت د       يگر وقتي فرد        به هر د       ليل نتواند        
با استفاد       ه از شيوه هاي منطقي و معقول به هد       ف خود        د       ست يابد        يا از خود        
د       فاع كند       ، ممكن است رفتاري پرخاشگرانه متناسب با سطح ناكامي اش 

از خود        بروز د       هد       . 
 البته اين بد       ان معنا نيست كه ناكامي همواره منجر به پرخاشگري مي شود        
يا اينكه تنها علت پرخاشگري، ناكامي است اما مي توان ناكامي و د       رد        را از 

د       لايل مهم پرخاشگري به شمار آورد       . 
پرخاشــگري از جمله موضوعاتي اســت كه به صورت ويــژه مورد        انتقاد        
و نكوهش قرار گرفته و اســلام پيــروان خود        را به آرامــش و اخلاق نيكو 
و پســند       يد       ه د       عوت كرد       ه اســت تا بد       انجا كه پيامبر مكرم اسلام د       ر بيان 
د       لايل بعثت خود        مي فرماينــد       : »من براي تكميل مكارم اخلاقي شــما 
مبعوث شد       ه ام« و امام علي عليه الســلام د       رباره لزوم فروتني مي فرمايند       : 
»شرافت انسان جز با ســعاد       ت و فروتني كامل نمي شود       « و نيز د       ر جايي 
د       يگر مي فرمايند       : »قيمت و ارزش تو به اد       ب توست، پس آن را با برد       باري 

آراسته كن.« 
پيامبر مكرم اســلام مي فرمايند       : »مد       ارا كرد       ن با مرد       م و راه آمد       ن با آنها، 
صد       قه محسوب مي شــود       « و نيز مي فرمايند       : »هر كه از مد       ارا و نرم خويي 

محروم باشد       ، از همه خوبي ها محروم است.«
از رسول خد       ا پرسيد       ند       : برترين چيزي كه به يك مسلمان د       اد       ه شد       ه چيست؟ 
فرمود       : »اخلاق نيكو« و همچنين از آن حضرت د       رباره شــومي پرسيد       ند       ؟ 

فرمود       ه اند       : »بد       اخلاقي«
و نيز آن حضرت د       رباره بد       اخلاقي فرمود       ه اند       : »بيشترين چيزي كه امت من 
به سبب آن وارد        بهشت مي شوند       ؛ تقوا و حسن خلق است و بد       خلق، بد       ون 
شك د       ر جهنم است« و نيز فرمود       ند       : »از سوءخلق پرهيز كنيد        كه اين عمل 
سرانجام صاحب خود        را به آتش د       وزخ گرفتار مي كند       « و د       رباره چگونگي 
خاموش كرد       ن خشم فرمود       ه اند       : »هرگاه يكي از شما خشمگين شد        با آب 
سرد        وضو بگيريد        زيرا خشم از آتش است« و همچنين د       ر مذمت بد       خلقي 
فرمود       ه اند       : »بد       خويي و د       رشت خويي اعمال را فاسد        مي كند       ، همچنان كه 

سركه شيريني عسل را از بين مي برد       .«

تاثير پرخاشگري بر فرد       
افراد       ي كه به طور مكرر مرتكب رفتارهاي خشــونت آميز مي شوند       ، هرگز 
نگرش مثبت و تصوير مطلوبي نسبت به خود        ند       ارند       . نشاط محيط پيراموني 
را د       رك نمي كنند        و احساس پوچي به آنها د       ست مي د       هد       . كم حوصله شد       ه 
و قاد       ر به استد       لال نيستند      و نمي توانند        براي حل مشكلات و مسائل خود        
راه حل هاي مناسبي بيابند       . اين افراد        قد       رت خلاقيت خويش را منكوب كرد       ه 
و حتي اگر بخواهند        باز هم نمي توانند        از بن بست ايجاد        شد       ه رهايي يابند       . 
د       ر آرا و افكار خود        معمولا با بن بست هاي مضاعف و چند       گانه روبه رو شد       ه و 
تقريبا هيچ وقت از نتيجه عمل خويش رضايت د       روني احساس نمي كنند       . 

تاثير پرخاشگري بر جامعه
افراد       ي كه به طور مكرر مرتكب رفتارهاي خشونت آميز مي شوند       ؛ نمي توانند        
با همسر، فرزند       ان و د       وستان خود        ارتباط سازند       ه و مطلوب برقرار كنند       . د       ر 
اين وضعيت د       ر د       ســترس ترين قربانيان فرزند       ان و كود       كان هستند        كه با 
رفتارهاي پرخاشــگرانه اي مثل تنبيه و توهين آشــنا شد       ه و خو خواهند        
گرفت. كود       ك يا نوجوان نيز د       ر اين بين د       رمي يابد        كســاني را كه با علاقه 
د       وست مي د       اشته و به آنها اعتماد        كامل كرد       ه است، موجب غم، ناراحتي و 

آزار او مي شوند       . 

راه هاي حذف پرخاشگري 
واقعيت اين اســت كه با وجود        توســعه زند       گي شــهري، افزايش و تراكم 
جمعيت، وجــود        محرك هــاي عصبي مغايــر و بعضا متضــاد       ، افزايش 
كشمكش ها و فشارهاي رواني، ضرورت تعامل و مواجهه با افراد        گوناگون و 
حتي ناشناس، وجود        مشكلات و د       شواري هاي تحصيلي، شغلي و معيشتي، 
بيماري ها و ضعف قواي جســمي و... همه و همه از جمله موارد       ي هستند        
كه خواسته يا ناخواســته د       ر زند       گي فرد       ي و اجتماعي افراد        وجود        د       ارند        و 

مي توانند        عامل و منشأ بروز رفتارهاي پرخاشگرانه شوند       . 
شــرايط اجتماعي ممكن است هميشه وفق مراد        ما نباشــد       ؛ از اينرو بايد        

آماد       گي لازم براي مواجهه با چنين شرايطي را د       اشته باشيم. 
د       اشته هاي خود        را د       وست د       اشته باشيم و تنها به خواسته هاي مان فكر نكنيم 
و ناكامي را پايان راه ند       انسته، بلكه آن را پله اي براي تلاش و شكيبايي بيشتر 
براي نيل به هد       ف خود        بد       انيم و عامل ناكامي خود        را به د       رستي شناسايي و 

براي رفع آن چاره اند       يشي كنيم. 
باور د       اشته باشيم كه رســيد       ن به راه حل منطقي و معقول مشكلات، تنها 
با آرامش و تامل امكان پذير اســت و مطمئن باشــيم هنگام عصبانيت و 

پرخاشگري، فعاليت  عاد       ي مغز نيز مختل مي شود       . 
از به كار بــرد       ن الفاظي كه موجب تحقير و جري شــد       ن افراد        مي شــود       ، 
خود       د       اري كنيم و سريعا موقعيتي را كه د       ر آن عصباني شد       ه ايم، ترك كنيم 
و هرگز تصور نكنيم كه هميشه حق با ماست و كوتاه آمد       ن و پايان د       اد       ن به 

مشاجره را نشانه ضعف خود        ند       انيم. 
از خود       مان د       فاع نكنيم؛ وقتي با فرد       ي روبه رو شد       يم كه به شد       ت خشمگين 
است، توهين مي كند       ، اشيا را پرت مي كند       ، فرياد        مي كشد        و قصد        حمله به 

ما را د       ارد       ، بهترين راه، ترك موقعيت است. 

منابع: احاد       یث گرفته شد       ه از كتاب نهج الفصاحه و كتاب كلمات 
نوراني نوشته محسن احمد       ي

يادداشت

آیا تا به حــال به این فكر كرد        ه اید         كه چه چيزي معرف شــخصيت 
شماست و شخصيت شما را نشــان مي د        هد        ؟ ممكن است شغل تان 
نمایي از شخصيت شما باشد        . ممكن است به اقتضاي شغلي كه د        ارید        ، 
شخصيت تان شكل بگيرد         یا ممكن است چيزهاي د        یگري غير از شغل 
باشند         كه هم معرف شخصيت شما باشند         و هم آن را شكل د        هند        . ما 
د        ر این نوشتار قصد         د        اریم 5 چيزي را به شما معرفي كنيم كه معرف 
شخصيت هستند        . با ما همراه باشيد        . این 5 سوالي كه د        ر ذیل مطرح 
شد        ه اند        ، مي تواند         كمک كند         تا هویت و شخصيت تان را بشناسيد         و 

بد        انيد         چه چيزهایي معرف شخصيت شما هستند        . 

1. وقتي سر كار مشــغله ام كم مي شود        ، چه فعاليت هایي انجام 
مي د        هم؟

یكي از مشاوره گيرند        گان به من گفت: »سوزي، وقتي د      ر د        فتر تبليغات 
سر كار هســتم، تمام كاري كه مي كنم )البته مخفيانه( این است كه 
مد        هاي مختلف را با هم ست كنم و جواهرات پرزرق وبرق را جستجو 
كنم.« اشتياق او بسيار آشــكار بود        - او آخر هفته یک د        فترچه مد         
د        رست مي كرد        ، د        ر اینستاگرام فقط طراحان را د        نبال مي كرد         و با یک 
بود        جه نسبتا كم هميشه شيک و زیبا به نظر مي رسيد        - فقط لازم بود         
به عقب برگرد        د         و آن را د        رك كند        . حالا چي؟  او شب ها و آخر هفته ها به 
عنوان یک متخصص مد         خصوصي كار مي كند         و قصد         د        ارد         د        ر آیند      ه این 

كار را كار د        ائم خود          كند        . 

2. بچه كه بود        م چه چيزي براي ام لذتبخش بود        ؟
باور كنيد         یا نه، اشتياق هاي تان ممكن است تكامل یابد         و رشد         كند         
ولي د        ر حقيقت هرگز تغيير نمي كند         یا شما را ترك نخواهد         كرد        . وقتي 
خيلي كم سن و سال بود        ید        ، چه چيزي خوشحال تان مي كرد        - ساززد        ن، 

د        استان نوشتن، كمک به حيوانات، سرگروه یک تيم ورزشي بود        ن، 
كارد        ستي د        رست كرد        ن؟ جک 
كنفيلد        ، سخنران الهام بخش و 
مولف سري كتاب هاي »سوپ 
 Chicken »مرغ بــراي روح
Soup for the Soul د        ر پيش 
گرفتن كاري را توصيه مي كند         
كه به آن »مرور لذت« مي گوید        : 
»د        ر زند        گي تان زمان هایي د        ست 
به نوشتن بزنيد         كه از هميشه 
شاد        تر هستيد        - مثلا وقتي كوله 

به پشت با بود        جه اي اند        ك قاره آسيا 
را مي پيمود        ید        ؟ تازه وارد        ها را سر كار تعليم مي د        اد        ید        ؟ یا د        و آپارتمان 
قبلي تان را د        كوربند        ي مي كرد        ید        ؟ احتمالا، یک نخ مشترك د        ر تمام آن 
لحظات لذتبخش خواهيد         یافت. وقتي تمام آن نخ را روي كاغذ ببينيد         

راحت تر د        انه ها را به هم وصل خواهيد         كرد        . 

3. چه كتاب ها یا وبلاگ هایي د        وست  د        ارم بخوانم؟
د        رست است علایق ما معرف شخصيت ما هستند        . به 5 برترین وبگاهي 
كه موقع روشن كرد        ن لپ تاپ تان به آنها سر مي زنيد         فكر كنيد        . به 
عنوان مثال، من با یک خرد        ه فروش كار مي كرد        م كه ساعاتي را صرف 
خواند        ن د        ستورهاي غذاي كتاب هاي آشپزي، وبگاه ها و وبلاگ هاي 
مواد         غذایي طبيعي مي كرد        . او حالا خود        ش یک وبلاگ د        ستور غذایي 

د        ارد         و از این راه عاید        اتي هم به د        ست مي آورد        . این همان چيزي است 
كه به آن »شغل جانبي« مي گویند        ، كار كرد        ن روي یک كسب و كار 
وراي شغل روزانه اي كه د        ارید        . این مي تواند         راه بي نظيري براي ساختن 
اعتماد        به نفس تان باشد        ، ببينيد         آیا براي آنچه مي خواهيد         ارائه كنيد         
بازار وجود         د        ارد         و كمي پول نقد         اضافي پس اند        از كنيد          و راستي، ابد        ا 
فكر بد        ي نيست كه وقتي با تزلزل اقتصاد        ي روبه رو هستيم كمي پا پس 
بكشيد        . مثل متخصص مد         كه د        ر بالا اشاره شد        ، این كار حتي مي تواند         

به چيز بسيار بزرگ تري بينجامد        .

4. كد        ام موضوع گفتگو هســت كه هيچ وقت خســته كنند        ه 
نمي شود        ؟

كد        ام موضوع هست كه این احساس را د        ر شما به وجود         مي آورد         كه »من 
مي توانم تمام روز راجع به این حرف بزنم!؟« مثلا شوهر من صحبت 
كرد        ن از سرمایه گذاري را د        وست د        ارد        - هميشه خود        ش مي گوید         اگر 
شغل د        ومي مي د        اشت، بساز بفروش مي شد        . براي من این بحث كاملا 
چرت آور است ولي خوشبختانه او یک براد        ر و یكي د        وتا د        وست صميمي 
د        ارد         كه شور و اشتياقش را با آنها د        ر ميان مي گذارد        . نه تنها مهم است 
از خود        تان بپرسيد         چه موضوعاتي به شما انرژي مي د        هند         بلكه لازم 
است بد        انيد         كد        ام آد        م ها مي توانند         از این موضوعات هيجان زد        ه شوند        . 
ضروري است كه روابط تان را تا جایي پرورش د        هيد         كه متحد        تان كند         

كه ما را به هد      ف برسانند        . 

5. همزاد         من كيست؟
همزاد        تان را آد        م هایي تشــكيل مي د        هند         كــه د        رك تان مي كنند        . 
احتمالا همكاران تان نيستند        ، د        وستان د        انشــكد        ه، یا حتي براد        ر 
خواهرتان. یكي از همكاران صميمي پيشين من، همزاد        ش را د        ر باشگاه 

تناسب اند        ام یافت. وقتي او را كنار همزاد        ش مي بينم، د        رخشان ترین 
و پرانرژي ترین حالت خود         را د        ارد        . واقعا بي نظير است.اگر شما همزاد         
ند        ارید         مي توانيد         یكي پيد        ا كنيد        . از تمام راهنمایي هاي فوق استفاد        ه 
كنيد         تا علاقه  تان را به طور د        قيق بيابيد         و سپس گروهي را پيد        ا كنيد         
كه د        ر این علاقه مند        ي با شما مشترك هستند        . د        ر یک باشگاه عضو 
شوید        . كلاس آشپزي  برد        ارید        . یاد         بگيرید         براي یک د        انشكد        ه محلي 
برنامه نویسي كنيد        . براي كار د        ر پناهگاه حيوانات د        اوطلب شوید        . وقتي 
چشم هاي تان را باز كنيد         و ببينيد        ، فرصت ها و آد        م ها همه جا هستند        . 
من چند         تا از همزاد        هایم را د        ر د        انشگاه نيویورك پيد        ا كرد        م، جایي كه 
آد        م هایي از تمام سنين و با پيش زمينه هاي مختلف حرفه اي روزهاي 

آخر هفته  شان را با من مي گذرانند         تا مد        رك مشاوره زند        گي بگيرند        . 

طرح عملياتي شما
وقتي كمي به شناخت شخصيت تان رسيد        ید        ، باید         د        ست به عمل بزنيد        . 
هيچ چيز، بد        ون عمل تغيير نمي كند        . مثلا وقتي مشاوره را شروع كرد        م، 
به عنوان یک مد        یر فروش و تبليغات به صورت تمام وقت كار مي كرد        م. 
به نظرم رسيد         كه د        وســت د        ارم به آد        م ها یاد         بد        هم چطور د        ست به 
فروش بزنند        . من از كارم لذت مي بــرد        م ولي فهميد        م آن چيزي كه 
واقعا عاشقش هستم مشاوره د        اد        ن به آد        م هاست تا یاد         بگيرند         چگونه 
قد        رت شان را مهار كنند         تا اعتماد         به نفس پيد        ا كنند         و رویاهاي شان را 
پي بگيرند        . مي د        انم كه شد        ني است، به خصوص پس از آنكه خود        م این 
كار را عملي كرد        م. از خود        تان بپرسيد        : سه كاري كه مي توانم د        ر هفت 
روز آیند        ه انجام بد        هم تا شور اشتياق را به زند        گي ام بازگرد        انم، كد        ام ها 
هستند        ؟ به كارتان اد        امه د        هيد        -هرگز از كار د        ست بر ند        ارید        . وقتي 
سرتان حسابي شلوغ شد         نتایج شما را حيرت زد        ه خواهد         كرد        . یاد        تان 
باشد        : هرچيز خوبي كه تاكنون خلق شد        ه است، نتيجه اعمال كوچک 
و پيوسته بود        ه است. چند         د        لار این جا، چند         د        لار آن جا روي هم جمع و 
یک پس اند        از شيرین مي شود        . 
انتخاب هاي غذاي زیركانه 
كــه د        ر یک بــازه زماني 
تكرار مي شوند         به د        اشتن 
بد        ني سالم تر مي انجامد        . 
تصاد        في نيست، و خود        -
اكتشــافي هم استثنا 
نيســت. د        ر هر لحظه 
مي توانيد         فرایند         ژرف تر 
شد        ن د        ر خود         را آغاز كنيد         
و د        روني ترین بخش وجود        تان 

)باشكوه، آماد        ه، اراد        ه( را بيرون بكشيد         و به زند        گي وارد         كنيد        . 

نتيجه گيري
شما شغل تان نيستيد        . شغل شما بخشي از خویشتن چند        وجهي و 
پراستعد        اد        تان است و د        ر عمق وجود        تان خود         شما هم این را مي د        انيد        . 
پس منتظر چه هستيد        ؟ همانگونه كه رومي شاعر گفته است: »هرچيز 
كه د        ر جستن آني، آني.« خوشي، همزاد         و سعاد        ت تان صبورانه د        ر 
انتظار شما هستند        . آنها هميشه د        ر انتظار خواهند         بود        . فقط باید         

تصميم بگيرید        . 
منبع: فوربس
ترجمه: بازد        ه

5 چيز كه معرف شخصيت شماست


